
نرخ های متنوع و سرگردانی مردم در واریز وجه

ساخت نهضت ملی مسکن متری چند تمام می شود؟
برهان محمودی  اگرچه وزارت راه و شهرسازی 
همچنان بــر ســاخت واحدهای نهضــت ملی 
مسکن با متری ۴.۵ میلیون تومان اصرار دارد اما 
بعضا زمزمه هایی مبنی بــر احتمال افزایش رقم 
قراردادها به گوش می رســد.یکی از اصلی ترین 
تفاوت های نهضت ملی مسکن با مسکن مهر، در 
نحوه محاسبه هزینه ساخت آن است؛ در مسکن 
مهر همه چیز از قبل مشــخص بود و با نرخ ثابتی 
پیمانکاران موظف به تکمیل واحدهای ســاخته 
شــده بودند.اما در نهضت ملی مســکن به دلیل 
تورمی که در بخش ســاخت و ســاز و همچنین 
نهاده های ســاختمانی وجود دارد، قرار نیســت 
با نــرخ ثابتی ایــن پروژه ها به اتمام برســد بلکه 
قراردادها به نحوی است که بر اساس تعدیل های 
سه ماهه ســازمان برنامه و بودجه، در پایان دوره 

ساخت، به رقم اولیه قرارداد اضافه می شود.

معاون وزیر راه: هزینه نهضت ملی مسکن 
متری ۶ میلیون است

در حــال حاضر هزینه هــر متر مربع ســاخت و 
ســاز بدون در نظر گرفتن تعدیل هــای اعلامی 
ســازمان برنامه و بودجه، ۴ میلیون و ۷۵۰ هزار 
تومان اســت. هر چند که علیرضا جعفری معاون 
وزیر راه و شهرسازی و مدیرعامل شرکت عمران 
شــهرهای جدید، رقم قراردادهــای نهضت ملی 
مسکن را بر اســاس نرخ تعدیل ســه ماهه سوم 

۱۴۰۰، متری ۶ میلیون تومان عنوان می کند.
با این حال تشــکل های فنی مهندســی نسبت به 
نرخ های تعدیل اعلامی ســازمان برنامه و بودجه 
برای سه ماهه ســوم و چهارم ۱۴۰۰، انتقاد دارند 
و آن را در مواردی که افزایشــی بوده، در مقایســه 
با نرخ تــورم و افزایــش ۵۷ درصدی دســتمزد 
کارگران، عملًا منفی می داننــد و در مواردی هم 
عملًا نرخ تعدیل هــای جدید را کاهشــی عنوان 
می کنند.این در حالی اســت که گفته می شود ۵۰ 
تا ۷۰ درصد هزینه های مســکن را زمین تشکیل 
می دهد که با حذف قیمت زمیــن در نهضت ملی 
مسکن و محاســبه آن به صورت اجاره ۹۹ ساله که 
در عمل، به معنی رایگان بودن زمین است، بخش 

مهمی از هزینه های ساخت و ساز کسر می شود.

وزیر راه: تورم نهاده های ساختمانی سبب 
شد تا درخواست افزایش وام نهضت ملی 

مسکن را مطرح کنیم
رستم قاســمی وزیر راه و شهرسازی اخیراً در یک 
برنامه زنده تلویزیونی با اشــاره به تورم موجود در 
نهاده های ســاختمانی اعلام کرد از شورای پول و 
اعتبار درخواست کرده ایم تا با افزایش تسهیلات 
نهضت ملی مسکن از ۴۵۰ به ۷۰۰ میلیون تومان 
در تهران، موافقت کند.به گفته رســتم قاسمی، 

در نهضت ملی مســکن برای واحــد ۱۰۰ متری 
با احتساب هزینه تمام شــده ساخت هر متر ۴.۵ 
میلیون تومــان، درخواســت وام ۴۵۰ میلیون 
تومانی کرده بودیــم که با آن موافقت شــد اما با 
تورمی که در نهاده های ســاختمانی پیش آمده، 

هزینه ساخت هر متر افزایش یافته است.
وزیر راه و شهرســازی همچنین می گوید بر اساس 
اعلام دیوان محاسبات کشــور، کمتر از ۸.۵ درصد 
برنامه طرح اقدام ملی مســکن که در دولت یازدهم 
پایه گذاری شــد، به مرحله اجرا و پیشرفت فیزیکی 
رسید؛ از ســوی دیگر وزارت راه و شهرسازی از آغاز 
به ســاخت حدود یک و نیم میلیون واحد مسکونی 
در دولت ســیزدهم خبر داده است که به معنای این 
اســت که بخش اعظم قراردادهای ساخت مسکن، 
در این دولت و با همان متــری ۴.۵ میلیون تومان با 
انبوه سازان یا دیگر سازندگان به امضا رسیده است.
هر چند که برخی از ســازندگان مســکن این ارقام 
را نپذیرفته اند امــا بخش مهمی از انبوه ســازان، با 
محاسبات سازمان برنامه و بودجه همراهی کرده اند.
این در حالی اســت که تــا کنون معاون مســکن و 
ســاختمان وزارت راه و شهرســازی از اعلام هزینه 
نهایی تمام شده واحدهای نهضت ملی مسکن طفره 

رفته و آن را به اتمام پروژه موکول کرده است.

معاون مسکن وزارت راه: قیمت تمام شده 
ساخت به آیتم های متعددی بستگی دارد

محمود محمودزاده معاون مســکن و ساختمان 
وزارت راه و شهرســازی در آخریــن روز تیرماه 
امسال در یک برنامه زنده تلویزیونی درباره مبلغ 
آورده متقاضیان در طرح نهضت ملی مســکن و 
قیمت تمام شده که محل سوال بسیاری از شرکت 
کنندگان در این طرح اســت، گفت: مبلغ آورده 
برای هر دهک متفاوت اســت، دهک های اول تا 
سوم که تحت پوشــش کمیته امداد و بهزیستی 
بوده و حدود ۸۰۰ هزار خانوار هســتند، فقط ۲۰ 

درصد آورده اولیه را باید تأمین کنند و ۸۰ درصد 
هزینه با پرداخت تســهیلات دولتی بــرای آنها 
محقق خواهد شد.وی ادامه داد: برای دهک های 
متوســط حدود ۵۵ درصد هزینه تمام شــده از 

طریق تسهیلات انجام می شود.
وی ادامه داد: قیمت تمام شــده ساختمان نیز به 
بسیاری از مسائل بســتگی دارد و دولت در تأمین 
زمین، سود تسهیلات، یارانه انشــعابات با هدف 
کاهــش قیمت نهایی ســاخت کمــک می کند.
به گفته محمــودزاده آورده اولیــه متقاضیان در 
اســتان های مختلف با توجه به تراکم ساختمان، 

زیربنا، زمان آغاز ساخت متفاوت است.

مدیرعامل شرکت عمران شهرهای جدید: 
فعلًا ملاک ما نرخ تعدیل های سه ماهه دوم 

۱۴۰۰ است
علیرضا جعفری معــاون وزیر راه و شهرســازی و 
مدیرعامل شرکت عمران شــهرهای جدید نیز به 
خبرنگار مهر گفت: هنــوز قراردادهایی که به امضا 
می رسد، بر اساس نرخ تعدیل سه ماهه دوم ۱۴۰۰ 
است و نرخ های تعدیلی که سازمان برنامه و بودجه 
برای ســه ماهه ســوم و چهارم اعلام کرده، ملاک 
قراردادهای نهضت ملی مسکن نیست. با این حال 
معاونت مسکن و ســاختمان مســئول ابلاغ رقم 
قراردادهای نهضت ملی مســکن به دستگاه های 
تابعه وزارت راه و شهرسازی اســت و تا کنون این 
معاونت رقم جدیــدی به ما اعلام نکرده اســت تا 
در قراردادها با ســازندگان لحــاظ کنیم.در حالی 
که ســازمان برنامه و بودجه همچنان آخرین نرخ 
تعدیلی که اعلام کرده، به ســه ماهه های ســوم و 
چهارم سال ۱۴۰۰ برمی گردد، اما مرکز آمار ایران 
در گزارشی که اخیراً از تورم بهار ۱۴۰۱ نهاده های 
ســاختمانی منتشــر کرده، تورم نقطــه به نقطه 
نهاده های ساختمانی در بهار امسال نسبت به بهار 

سال گذشته را ۴۳.۴ درصد اعلام کرده است.

دبیر شورای هماهنگی بانک های دولتی خبر داد

صندوق های اجاره بانک ها بیمه  می شوند
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خانه  هنر   میرا

 سازمان امور مالیاتی چقدر به درگاه پنجره واحد متصل است؟

مالیات ستانی بدون دخالت افراد

رئیس مرکز بررسی های استراتژیک ریاست جمهوری :

 باید بین مردم و دولت کانال 
ارتباطی باشد

وزارت نیرو گزارش داد
وشنایی خانه ها  پایداری ر

چگونه محقق شد؟

وزیر اقتصادمطرح کرد

خ تورم، مرحله   کاهش نر
جدید برنامه اقتصادی دولت 
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وزیـر ارتباطات خبر داد

 تولید ماهواره  های 
۲، ۳ و ۴  خیام  در ایـران

 آگـهـی   منـاقـصه و 
تجدید مناقصه عمومی یک مرحله ای

شــهرداری اسلامشهر در نظر دارد به اســتناد بودجه مصوب سال 1401 نســبت به واگذاری پروژهای ذیل از طریق 
برگــزاری مناقصه و تجدید مناقصه عمومی  اقدام نماید. بدینوســیله از شــرکت های پیمانکاری واجد شــرایط دعوت 
 می گــردد جهت دریافت اســناد مناقصه و تجدید مناقصه عمومی  از  طریق ســامانه تــدارکات الکترونیکی به آدرس

www.setadiran.ir اقدام و جهت کسب اطلاعات بیشتر با شماره 02156363090 تماس حاصل  نمایند.
1-مشخصات موضوع مناقصه و تجدید مناقصه عمومی:

مبلغ اعتبار )ریال(صلاحیتردیف بودجهموضوع مناقصهردیف
 مبلغ سپرده 

 شرکت در مناقصه و 
تجدید مناقصه عمومی )ریال(

پروژه جدولگذاری و روسازی معابر منطقه سه- 1
25.000.000.0001.250.000.000رتبه 5 راه 4020205مناقصه عمومی

 پروژه همسطح  سازی معابر2
30.000.000.0001.500.000.000رتبه 5 ابنیه4020805 منطقه سه- مناقصه عمومی

3
پروژه تراش و روکش مکانیزه آسفالت معابر منطقه 

چهار )بلوار آیت اله سعیدی(- تجدید مناقصه 
عمومی

30.000.000.0001.500.000.000رتبه 5 راه4020114  

پروژه زیر سازی و روسازی بلوار ولیعصر )عج( 4
40.000.000.0002.000.000.000رتبه 5 راه4020113منطقه سه- تجدید مناقصه عمومی

2- به پیشــنهادات مشروط، مخدوش، فاقد سپرده و پیشــنهاداتی که پس از مهلت اعلام شده ارائه شوند ترتیب اثر 
داده نخواهد شد.

3- برندگان اول و دوم مناقصه و تجدید مناقصه عمومی هر گاه حاضر به انعقاد قرارداد نشوند سپرده آنان به ترتیب 
به نفع شهرداری ضبط خواهد شد.

4- بدیهی اســت کلیه فرآیند برگزاری مناقصه و تجدید مناقصه، الکترونیکی و از طریق ســامانه تدارکات الکترونیکی 
دولت می باشد.

 5- سایر شرایط  در اسناد مناقصه و تجدید مناقصه عمومی درج گردیده است.
تاریخ انتشار نوبت اول 1401/05/23
تاریخ انتشار نوبت دوم 1401/05/30

محسن حمیدی شهرداری اسلامشهر

شهرداری اسلامشهر

 نوبت اول

عضو هیئــت نمایندگان اتــاق بازرگانی تهران 
می گویــد با وجــود ظرفیت بســیار خوبی که 
برای اســتفاده از رمزارزها در تجارت خارجی 
وجود دارد امــا همچنان نمی تــوان از فعالیت 
همه جانبــه در این حوزه ســخن گفت.عباس 
آرگون اظهار کرد: ما در ســال های گذشــته با 
تحریم هــای اقتصادی همه جانبــه ای مواجه 
بودیم که برای تجار ایرانی نیز مشکلات فراوانی 
ایجاد کرد. از دشــواری فعالیــت در بازارهای 
بین المللی تا افزایش هزینه خرید و فروش کالا 
و بازگشــت ارز آن، تنها بخشی از مشکلاتی بود 
که ما در سال های گذشته با آن رو به رو شدیم. 

از این رو اولویت نخســت ما بایــد فراهم کردن 
شرایطی باشد که در آن تحریم ها کنار بروند.

وی با اشــاره بــه اهمیت طراحی شــیوه های 
مختلف برای تسهیل تجارت، بیان کرد: تا زمانی 
که تحریم ها کنار بروند، استفاده از هر شیوه ای 
که می تواند فشار بر فعالان اقتصادی را کاهش 
دهد یا به بهبود وضعیت تجاری ما منجر شــود 

اهمیت فراوانی خواهد داشت.
وی در پاسخ به این سوال که آیا در صورت فراهم 
شــدن مقدمات در ایران، کشــورهای خارجی 
آماده اســتفاده از رمزارزها هستند، تشریح کرد: 
با وجــود آنکــه در ماه های گذشــته بحث های 

گســترده ای دربــاره رمزارزها در کشــورها و 
شرکت های مختلف مطرح شــده و حتی برخی 
از شرکت ها کار رســمی با آن را آغاز کرده اند اما 
هنوز در ابتدای این مســیر قــرار داریم. در واقع 
بسیاری از کشورها هنوز تجارت با رمزارز را رسما 
نپذیرفته اند و در بسیاری از حوزه های اقتصادی 
نیز تاکنون شــاهد معامله با این شیوه نبوده ایم. 
از این رو پس از فراهم کــردن مقدمات داخلی، 
باید مذاکره با طرف های خارجی نیز آغاز شــود 
تا بدانیم که چه کشــوری و تحت چه شرایطی از 
این طریق با ما معامله خواهد کرد و تا چه میزان 

می شود روی ظرفیت های آن حساب کرد.

اتاق

آیا کشورهای خارجی رمزارز تجار ایرانی را می پذیرند؟



کارشناس ارشد مطالعات آمریکا:

اقدامات هوشمندانه ایران مانع از شانه خالی کردن آمریکا شده است

رئیس مرکز بررسی های استراتژیک ریاست جمهوری :

 باید بین مردم و دولت کانال ارتباطی باشد

سیاست
روزنامه اقتصادی صبح ایران
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تقویت رابطه عاطفی مردم با دولت در سایه 
سفرهای استانی رئیس جمهور

بنیامین شکوه فر  شکستن رکورد سفرهای اســتانی از سوی دولت 
ســیزدهم به نحوی که در طول یک سال، همه اســتان ها شاهد حضور 
رئیــس جمهوری و هیــات دولت بودند، یــک رویداد مهــم در تاریخ 

حکمرانی کشور است.
دلیل اهمیت موضوع آن است که چنین رویکردی، نوعی حق مکتسبه 
برای مردم و انتظار بحق برای دیدار مســتقیم با بالاترین مقام اجرایی 
ایجاد می کند و به این ترتیب روســای جمهور آینده نیز نمی توانند به 

بهانه های واهی از ایفای این تعهد نانوشته، شانه خالی کنند.
دلیل دیگر اهمیت آن، این اســت که رویکرد رئیس قوه مجریه و وزرا و 
معاونان رئیس جمهور در خصوص سفر به شــهرها و مناطق مختلف، 
شنیدن مشــکلات مردم و دیدار مستقیم با آنان، مســئولیت مدیران 
اســتانی و محلی را صدچندان می کند و آنان را وا می دارد که در میان 
مردم حضور یابند و حرف و دردشــان را مستقیم بشــنوند؛ زیرا بعید 
اســت که افکارعمومی بپذیرد رئیس جمهور بــا حجم عظیم وظایف و 
مشــغله های گوناگون، ســالی یک بار در دورافتاده ترین روســتاهای 
کشــور حضور یابد اما فلان مسئول اســتانی که کارش فقط رسیدگی 
به مشکلات مردم همان منطقه است، دســتکم ماهی یک بار به همان 

روستا نرود.
مبانی و ضرورت ســفرهای اســتانی و حضور در میان مردم به قدری 
بدیهی اســت که ذکر آن به نوعی تحصیل حاصل اســت و دانشــی به 
مخاطب عرضه نمی کند. از ضرب المثل قدیمی »شنیدن کی بود مانند 
دیدن« تا توصیه های امیرالمومنین علی )ع( در نامه به مالک اشــتر در 
خصوص لزوم ارتباط مستقیم و بی واســطه با مردم، همگی دال بر این 
اســت که نه تنها عقل بلکه آموزه های ملی و دینی ما نیز چنین امری را 

قابل تحسین و بلکه ضروری و لازم می داند.
گرچه ممکن اســت درخصوص ســاز و کارهای ســفرهای اســتانی 
و برنامه ریزی برای تحقق اهداف این ســفرها نظــرات گوناگون و قابل 
احترامی وجود داشــته باشــد که قطعا باید شنیده شــود اما در بیان 
ضرورت چنیــن اقدامی، همین بــس که بخش عمــده محبت میان 
انســان ها قطعا با دیدار و دیدن و گفت وگوی رو در رو شــکل می گیرد 
و امور کشــور نیز جز از طریق تقویت محبت میان مسئولان و مردم در 

مسیر صحیح خود اجرا نمی شود.
علاوه بر این، تردیدی نداریم که مســئول در جمهوری اسلامی شأنی 
جز خدمتگزاری ندارد. چه کســی اســت کــه انکار کند خــادم برای 
خدمتگزاری و عرض ارادت باید در محضر مخدوم خود حاضر شــود؟ 
مگر می توان تصور کرد که خادم یک شخص، صرفاً از راه دور به ارباب و 

ولی نعمتش خدمت کند؟
در مقیاس کلان کشور و با توجه به گستردگی جغرافیا و جمعیت، قطعاً 
رئیس جمهور و هیــأت دولت نمی توانند مدام و بــه صورت روزمره در 
میان مردم باشند اما دست کم ســالی یک بار باید مراتب خدمتگزاری 
خود را به شــیوه حضوری به مردم اعلام کنند تا ایــن زنجیره محبت و 
دلگرمی مردم قطع نشود و استمرار یابد. دولت سیزدهم در همین یک 
سال نشان داد که نه تنها می توان دیدار ســالانه مستقیم با همه مردم 

داشت بلکه موظف است این کار انجام دهد.
بهترین و جامع ترین تحلیل و توصیف درباره اهمیت سفرهای استانی 
از باب تقویت رابطه عاطفی میان مردم و مســئولان و ایجاد احســاس 
عدالت عاطفی را رهبر معظم انقلاب اســلامی بیــان فرمودند: »نگاه و 
عواطف و همت مسئولین باید میان همه  شهرهای کشور تقسیم شود. 
اینجور نباشــد که یک شــهری، یک منطقه ای که دوردست است، از 
شعاع همت و تصمیم مسئولین دور بماند؛ نه، دور و نزدیک ندارد. امروز 
در این کشور شهرهایی و مناطق دوردســت و کوچکی موفق می شوند 
که مسئولان کشور را، یعنی رئیس جمهور را، دولت را، وزرا را از نزدیک 
ببینند، به آنها نامه بدهند یــا حرف بزنند و از زبان آنهــا و حنجره  آنها 
مستقیماً سخن بشنوند که در روزگارهای گذشته در طول تاریخ، امید 
این را نداشــتند که حتی یک مدیر درجه  ســه به آنها سرکشی کند«. 
ایشــان همچنین از اظهارات منتقدان سفرهای اســتانی ابراز تعجب 
می کنند و می فرمایند: »سفرهای اســتانی بسیار کار خوب و برجسته 
و لازمی بود و من واقعاً تعجب می کنم کــه بعضی ها چطور کاری را که 
این جور واضح است که خوب است، انکار می کنند و زیر سوال می برند. 
این برای وزرا، برای رئیس  جمهور، بــرای عوامل اجرایی و دولت خیلی 
زحمت دارد و کار بسیار طاقت فرسایی اســت؛ لیکن آنچه که محصول 
این کار می شود، عبارت است از روشن شــدن فاصله  بین نگاه از دور به 

حقایق یک کشور و نگاه از نزدیک؛ این، خیلی فرق می کند«.
 البته تحســین و توصیه معظم له خطــاب به دولت ســیزدهم نیز در 
خصوص سفرهای استانی بسیار راهبردی و راهگشاست: »یک مسأله  
مهم، مسئله  مردمی بودن اســت که آقای رئیس  جمهور اشاره کردند و 
درست هم هســت؛ این حضور در بین مردم و این سفرهای استانی یک 
کار بسیار باارزشی است، کار خوبی است و گره گشاست. یک چیزهایی 
هست که انســان تا در عرصه  میدانی مشــاهده نکند یا انسان خودش 
نبیند یا از مردمی که در عرصه حضور دارند نشــنود یــا اخبار موثقّی را 
ـ  ـ تا این نباشد ـ کسانی که می روند و می بینند به انسان منتقل نکنند ـ

نمی شود واقعیّات را فهمید و بر اساس آنها برنامه ریزی کرد«.

ضرورت رفع ایرادات طرح  دارویار
و باید اصلاح شود  نظام توزیع دار

عضو کمیســیون اجتماعی مجلس گفت: یکی از ایرادات طرح دارویار، 
نداشتن بیمه برای یکسری از اقشــار جامعه است که باید ایرادات آن را 

رفع کرد تا این طرح بتواند به اصلاح نظام توزیع دارو کمک کند.
علی اصغر عنابســتانی، با بیان اینکه اجرای طرح دارویار لازم اســت، 
گفت: بیشــتر هدف گذاری وزارت بهداشت با اجرای طرح دارویار روی 
توزیع داروهای داخلی با هدف ساماندهی آنها است، چرا که ۹۸ درصد 

تولید داروها در داخل کشور انجام می شود.
وی بیان کرد: در این بین موضوع بر ســر نوع پرداخت یارانه است. پیش 
از این برای جلوگیری از افزایش قیمت دارو، شــرکت های واردکننده 
و یا ســازنده دارو یارانه می گرفتند اما دارو در شــبکه های آزاد فروش 
می رفت، لذا به نظر می رســد با اجرای طرح دارویار ســاماندهی کلی 

صورت می گیرد و مسیر توزیع دارو هم هوشمند می شود.
نماینده سبزوار در مجلس شورای اســلامی ادامه داد: یکی از ایرادات 
طرح دارویار، نداشــتن بیمه برای یکسری از اقشــار جامعه است. باید 
ایرادات و اشــکالات را رفع کرد تا این طرح بتواند به اصلاح نظام توزیع 

دارو کمک کند.
عنابستانی با انتقاد از عملکرد ســازمان غذا و دارو، گفت: سازمان غذا و 
دارو از خیلی سال های گذشته به شدت آغشــته به رانت و فساد است و 
تعارض منافع در این ســازمان بیداد می کند، از این رو باید مدل و نظام 
توزیع دارو در کشور تحت یک برنامه هوشــمندی قرار گیرد و کنترل 
شود.وی توضیح داد: تعارض منافع در ســازمان غذا و دارو برای امروز و 
دیروز نیست و از خیلی قبل تر وجود داشــت، تا جایی که در کل وزارت 

بهداشت تعارض منافع است.
نماینده ســبزوار در مجلس شورای اســلامی اظهار داشــت: وزارت 
بهداشــت و زیرمجموعه آن را کســانی اداره می کنند که خودشــان 
منافعی دارند و این وضعیت بیشــتر در ســازمان غذا و دارو به چشــم 
می خورد. بالاخره در این سازمان متخصصان دارویی حضور دارند که با 

داشتن منافع، امور را اداره می کنند.

یادداشت

تریبون

 وزیر کشــور گفت: در حــوزه ایمنی، زائــران عتبات 
عالیات باید بیمه شــوند تــا اگر در این حــوزه دچار 
مشکلی شدند بتوان خسارت ها را از محل بیمه جبران 

کرد.
 »احمــد وحیدی« روز شــنبه در حاشــیه نشســت 
تشکل ها و مشــارکت های اجتماعی درباره لزوم بیمه 
اجباری زائران عتبات عالیات گفت: همه پیش بینی ها 
و تلاش ها بر این است که ســفر اربعین، سفری ایمن و 
خوب باشد و بر همین اساس مذاکراتی با طرف عراقی 
انجام شده و اطمینان داده اند امنیت را برقرار کنند اما 
موضوع ایمنی و امنیت دو مســاله اســت و  زائران باید 
بیمه باشــند که اگر از نظر ایمنی دچار مشکلی شدند 

بیمه بتواند جبران کند.

وزیر کشور گفت: ســازمان مربوطه عددی را 
به عنوان بیمه دریافت می کند تا اگر در حوزه 
ایمنی مشکلی پیش آمد بتوان خسارت ها را 
از محل بیمه جبران کرد. این عدد حدود ۱۷ 

الی ۱۸ هزار تومان خواهد بود.
وحیدی گفت: درباره معطلی در مرز برای 
زائریان از طرف ایران مشکلی وجود ندارد 

و از طرف عراقی نیز خواسته شده به میزان خروجی 
از دروازه های کشور، ورودی در نظر بگیرد تا زائران 
معطل نشــوند و قول داده اند که تعداد ورودی ها را 
افزایش دهند که اگر این امر محقق شود ماندگاری 
در مــرز نخواهیم داشــت؛ یعنــی کار زائــران به 
همان اندازه کــه در خروجی ایران انجام می شــود 

در ورودی عــراق نیز انجام خواهد شــد تا 
معطل نشوند.

زائرین می توانند از خودروهای 
شخصی استفاده کنند

وزیر کشور در خصوص حمل و نقل زائران نیز 
گفت: اساس بر این است که از ناوگان عمومی 
استفاده شــود اما به هر حال با حجم زیادی زائر روبه رو 
هســتیم و کمبودهایی در حوزه حمــل و نقل عمومی 
داریم و گفته شــد که زائران با خودروهای خود بیایند 
و برای این کار نیز پارکینگ در نظر گرفته شــده است. 
در حقیقت اولویت ما حمل و نقل عمومی اســت اما با 
توجه به کمبودی که وجود دارد، زائــران می توانند از 

خودروهای شخصی نیز استفاده کنند.
به گفته وحیدی پیش بینی ما برای اربعین امسال پنج 
میلیون زائر است اما خواســته شده است که داوطلبان 
در ســامانه ثبت نام کنند تا اعداد و بــرآورد دقیق تری 

پیش بینی شود.
وحیدی در خصوص ورود خودروها از ایران به عراق نیز 
گفت: هنوز حرف قطعــی و توافق قطعی در این مورد با 
طرف عراقی زده نشده اســت. در خصوص مرزها نیز بر 
اســاس قولی که طرف عراقــی داده از ۱۶ محرم تردد 
از مرز خســروی امکان پذیر خواهد بود و مقرر شده از 
مرزهایی چون تمرچین و باشــماق بــه عنوان یکی از 
گزینه ها برای افرادی که به این مرزها نزدیک هستند، 

تردد امکان پذیر شود.

 مشــاور رئیس جمهور در امر مردمی ســازی  دولت با 
بیان اینکه کار تشــکل های اجتماعی مستحب، فوق 
برنامه و کار سازمانی نیســت بلکه کار اصلی و رویکرد 
امام و رهبری است، گفت: تنها راه نجات بخش، حضور 
حداکثری مردم در میدان اســت.»مهدی عبودتیان« 
در همایش تشــکل های مردمی در تالار وزارت کشور 
گفت: الگوی حکمرانی در هر کشــوری متفاوت است 
و الگوی حکمرانی در کشور ما هم متناسب با پیشینه، 
سلیقه، عقبه و فرهنگ کشور است اما نمی توانیم ادعا 

کنیم این الگو بی هیچ اشتباهی پیش می رود.
وی با اســتناد به مقدمه قانون اساســی کــه هدف از 

حکومت را رشــد دادن مردم به سوی هدف 
الهی به منظور فراهم شدن زمینه شکوفایی 
استعدادها با مشــارکت فعال و عناصر همه 
اجتماع عنوان کرده است، متذکر شد: قانون 
اساســی باید زمینه چنین مشارکتی را برای 

همه اجتماع فراهم سازد. 
عبودتیان بــا بیان اینکه امــام خمینی )ره( 

براســاس منطق حکمرانی خود الگوی نظام جمهوری 
اسلامی را به همه پرسی گذاشــتند و بعد از رأی گیری 
پیامی به این مضمون دادند کــه »امروز را که روز فتح، 
ظفــر و روز آغاز امامــت و امت اســت، روز جمهوری 

اســلامی معرفی می کنم«، ادامه داد: به امام 
)ره( گفتنــد محله ها نا امن و بی ســواد زیاد 
است اما همه این ها با مشارکت های مردمی 
حل شــد.به گفته او، امام )ره( تا آغاز  جنگ 
۱۶ نهاد آحادی ایجــاد و زمان جنگ مردم را 
هم دعوت کردند؛ زیرا صرفاً ارتش پاسخگوی 
امور دفاعی نبود. طوری که حتی خانم ها هم 
پای کار آمدند و از امکانات پزشــکی و بیمارســتانی تا 

فرزندان خود را در خدمت جنگ و جبهه گذاشتند.
مشــاور رئیس جمهــور در امر مردمی ســازی  دولت 
با بیان اینکه این مســیر بعد از جنگ دچار تزلزل شد 

خاطرنشان کرد: آخرین مشــکل که با مشارکت مردم 
رفع شــد کرونا بود که در حوزه اقتصاد و ســلامت باز 
هم مردم وارد میدان شــدند و ماســکی کــه قرار بود 
قیمت آن تــا ۲۰۰ هزار تومان برســد را با کار جهادی 
به ۶۰۰ تومــان رساندند.مشــاور رئیــس جمهور در 
امر مردمی ســازی دولت با بیان اینکه کار تشکل های 
اجتماعی مســتحب، فوق برنامه و کار سازمانی نیست 
بلکه کار اصلــی و رویکرد امام و رهبری اســت، گفت: 
تنها راه نجات بخش، حضور حداکثری مردم در میدان 
است و تنها در این صورت اســت که می توانیم بگوییم 

الگوی حکمرانی در کشور موفق عمل کرده است .

وزیر

دولت

خریدار   یک کارشناس مســائل آمریکا 
گفت: طرف های غربی همواره سعی کردند 
تا توپ را به داخل زمین ایــران بیندازند اما 
رفتار هوشــمندانه ایران مانع از شانه خالی 

کردن آمریکا در مذاکرات شده است.
محمدعلی شــفیعی در مورد گفت وگوهای 
اخیر وین گفت: مواضع جمهوری اســلامی 
ایران کاملا روشن و شــفاف است و تفاوتی 
با گذشــته ندارد. ایران موضع خود را تغییر 
نداده که بخواهیم بگوییم پیشــنهاداتی را 

پذیرفته و یا نپذیرفته است. 
این کارشــناس مطالعات آمریکا بیان کرد: 
در متــن پیشــنهادات طــرف اروپایی هم 
جمهوری اســلامی ایران اعلام کرده است 
باید انتفــاع اقتصادی مردم ایــران در نظر 
گرفته شود و تحریم ها لغو شود و تضمینی بر 
مبادلات اقتصادی برای ایران گنجانده شود 
لذا تا زمانیکه این موضوعات و خواسته های 
ایــران عملیاتی نشــود، توافقــی صورت 

نخواهد گرفت.
وی یادآور شــد: اینکه طرف هــای اروپایی 
عنوان می کنند متن نهایی شــده و منتظر 
تصمیم سیاســی پایتخت ها هستند، حرف 
درستی نیست زیرا متن نهایی شده، متنی 
است که طرفین باید آن را بپذیرند و این در 
واقع همان پیشــنهادی است که طرف های 
غربی مطرح می کنند و تنها خواســته ایران 
روی این پیشــنهاد بحث انتفاع اقتصادی 

اســت که در بسته پیشــنهادی اروپایی ها 
مطرح نشده است و ایران هم نکات مورد نظر 
خود را به طرف اروپایی اعلام کرده اســت و 

آمریکا باید تصمیم نهایی خود را بگیرد.
این کارشناس ارشد مطالعات آمریکا درباره 
اینکه الان آمریکایی هــا باید تصمیم نهایی 
خود را بگیرند، گفت: اروپایی ها نمی توانند 
تضمینــی روی ایــن موضوع بدهنــد زیرا 
بســته شــدن فضای اقتصــادی در مقابل 
ایران موضوعی است که آمریکایی ها اعمال 
کردند یعنی سال ۲۰۱۸ که ترامپ از برجام 
خارج شد اروپایی ها عنوان کردند در برجام 
خواهند مانــد و روابط  قبلی خــود را ادامه 

می دهند اما به تعهدات خود عمل نکردند.
شــفیعی افــزود: از طرفی شــرکت های 
خصوصی تابع دولت های خود نیســتند و 
اقتصاد اروپا هم اقتصاد خصوصی اســت و 
این شــرکت ها از ترس تحریم های آمریکا، 
حاضر نیســتند در ایران ســرمایه گذاری 
کنند بــه همین دلیل آمریــکا باید تصمیم 

نهایی بگیرد.
وی همچنیــن در ادامه با اشــاره به تزریق 
گاز به سانتریفیوژهای نســل جدید گفت: 
در فضای کلــی دولت جدیــد آمریکا نگاه 
کنیم بایدن قبل از انتخابــات این فضا را به 
وجود آورد که ما به برجــام  برمی گردیم اما 
همان زمان قبل از انتخاب شــدن شروطی 
را در ســی ان ان منتشــر کرد که بر مبنای 

آن کارشناســان عنوان می کردند این فضا، 
فضای برگشتن نیســت بلکه شرط جدید 
گذاشــتن است.پژوهشــگر حوزه آمریکا 
افزود: بعــد از انتخابات هم مــا همین فضا 
را دیدیــم چراکه اگر آنها می خواســتند به 
برجام بازگردنــد مانند توافــق پاریس که 
خارج شده بودند و با یک بیانیه به توافق آب 
و هوای پاریس برگشــتند، در مورد برجام 
نیز می توانســتند حداقل تعهــدات خود 
را بپذیرند و بــه برجام برگردنــد اما دولت 
بایدن این کار را انجام نداد و اعلام کرد که ما 

مجددا مذاکره می کنیم.
شــفیعی تصریح کرد: از ســوی دیگر ایران 
که تا آن زمــان یعنی حتی دو ســال بعد از 
خروج آمریکا از برجام هنوز به تعهدات خود 
پایبند مانده بود، شــروع به کاهش تعهدات 
ذیل برجامی خود کرد و در حقیقت همین 
اقدام ایران، آمریکا را تحت فشــار قرار داد و 
آن کشــور را مجاب کرد که دوباره برگردد 
و ســعی کند شــرایط ایــران را بپذیرد و 

مذاکرات را آغاز کند.
وی عنــوان کرد: امــا با گذشــت زمان این 
مذاکرات ادامه دار شد و آمریکایی ها از ایران 
خواسته های فرابرجامی داشــته و همواره 
سعی کردند ایران را مجبور به خواسته های 
خود کنند که تیم مذاکره کننده کشورمان 
زیر بار این فشارها و خواســته های آمریکا 
نرفت و اعلام کرد کــه توافق باید به گونه ای 

باشد که منافع اقتصادی ایران تامین شود.
پژوهشــگر حــوزه آمریــکا یادآور شــد: 
طرف هــای غربی همــواره با جوســازی 
رســانه ای به دنبال این بودند که توپ را به 
زمین ایران انداخته و وانمود کنند که ایران 
متن اروپایی هــا را هم نپذیرفته اســت در 
صورتیکه ایران نکات مــورد نظر خود را به 
آنها اعلام کرده اســت و مانع از شانه خالی 

کردن آمریکا شده است.
شــفیعی اضافه کــرد: مشــکل بزرگی که 
آمریکایی هــا آن مواجه هســتند، فضای 
داخلی خود آمریکا است. یکی از رسانه های 
آمریکایــی چنــد روز گذشــته مطلبی را 
منتشــر کرد مبنی بر اینکه »تنها دستاورد 

سیاســت خارجی بایدن این اســت که به 
عنوان پدر بمب هســته ای ایران شــناخته 
می شــود.« از ســوی دیگر نیز ایران بارها 
اعلام کرده است که به دنبال ساخت سلاح 
هسته ای نیست و همواره به دنبال استفاده 

صلح آمیز از فناوری هسته ای است.
شفیعی خاطرنشــان کرد: طرف های غربی 
همواره ســعی کردند تا تــوپ را به داخل 
زمین ایران بیندازند اما رفتار هوشــمندانه 
ایــران در قبال آنها باعث شــد کــه دولت 
آمریکا هــم در فضای بین المللــی و هم در 
فضای داخلی کشــور آمریکا تحت فشــار 
قرار بگیرد و ایران در این زمینه دســت بالا 

را داشته باشد.

وزیر کشور: زائران عتبات عالیات باید بیمه شوند

تنها راه نجات بخش، حضور حداکثری مردم در میدان است

خریــدار  رئیس مرکــز بررســی های 
استراتژیک ریاست جمهوری گفت: مردمی 
کردن اقتصاد، مردمی کردن حوزه فرهنگ 
و مردمی شدن سیاســت داخلی و خارجی 

باید دنبال شود.
محمد صــادق خیاطیــان رئیــس مرکز 
بررسی های استراتژیک ریاست جمهوری 
به مناسبت گرامیداشت روز خبرنگاران در 
جمع برخی از اهالی رســانه، ضمن تبریک 
روز خبرنگار، گفت: امســال روز خبرنگار با 
سلام تاسوعا و عاشورای حسینی همراه بود 
و تبریک ما به این مناســبت تأخیر داشت. 
خبرنــگاران راویان خبری هســتند که از 

خودشان کمتر روایت می شود.
وی ضمن گرامیداشت یاد و خاطره شهدای 
خبرنــگار کــه در حــوادث مختلف جان 
خود را از دســت دادند، افزود: این جلسه، 
یک جلسه هم اندیشــی بود تا به بهانه روز 
خبرنگار با دوستان تعامل و گفتمان داشته 

باشیم.
رئیــس مرکز بررســی های اســتراتژیک 
ریاســت جمهوری با بیــان اینکــه امروز 
وقتی از حوزه اطلاع رســانی و خبر صحبت 
می کنیم قصد داریم از یک »اکوسیســتم 
اطلاع رسانی« ســخن بگوییم، گفت: ما با 
زیســت بوم متکثری از فعالان حوزه رسانه 
مواجه هســتیم و اگر نتوانیم خودمان را در 
این اکوسیســتم خوب جاگــذاری کنیم، 

متضرر خواهیم بود.

خیاطیــان تصریح کرد: بایــد از این فضای 
غبار آلود رســانه ای که غالبــاً در خارج از 
کشور انجام می شود، خارج شویم. ان شاءالله 
پیگیری می شــود تا ارتباط های شــکلی، 
فنی، دسترسی به بدنه کارشناسی در دولت 
و مرکز بررســی ها مورد بررسی قرار گیرد و 

مرتفع شود.
وی خطاب بــه خبرنگاران، تاکیــد کرد: نه 
دولت، بلکــه نظام اســلام نیازمند حمایت 

و کمک شــما اســت. در فضایی که حق را 
ناحق نشــان می دهنــد، خلاقیت ها، حس 
مسئولیت ها و واکنش های سریع رسانه ای 

کمتر به چشم می خورد.
رئیــس مرکز بررســی های اســتراتژیک 
ریاســت جمهوری بیان کرد: بــرای نمونه 
در سیاســت مردمــی کــردن یارانه ها، در 
ایــام انتخابات ۱۴۰۰ گروه هــای مختلفی 
خدمت رئیس جمهور می آمدنــد و نکاتی 

را مطرح می کردند و اغلــب قریب به اتفاق 
آنهــا روی بحث حــذف ارز ترجیحی اتفاق 
نظر و تاکید داشــتند و این موضوع با تأخیر 
و با اجمــاع اتفاق افتــاد، اما بعــد از آن هر 
چه از کارشناســان خواســتیم موضوع رو 
توضیح دهند، بر اســاس ملاحظاتی امتناع 

می کردند.
خیاطیان اضافه کرد: بسیاری از کارشناسان 
با موج رسانه ای موجود همراهی نمی کنند و 

سیاست اگر با همراهی مردم همراه نباشد، 
آثار مــورد انتظار بــه وقــوع نمی پیوندد. 
راه های میانبر بــرای خبرنگاران وجود دارد 

تا بتوانند سیاست ها را خوب تبیین کنند.
وی خاطرنشــان کرد: یکــی از مهمترین 
اقدامات مرکز بررســی های اســتراتژیک، 
ایجاد گفتمان دولت بــود و عنوان، گفتمان 
جمهوریت و عدالت انتخاب شــد. مردمی 
کردن اقتصاد، مردمی کردن حوزه فرهنگ 
و مردمی شدن سیاســت داخلی و خارجی 
باید دنبال شــود که نیازمند تبیین و تولید 

ادبیات است.
رئیس مرکز بررسی های استراتژیک ریاست 
جمهوری اظهار کــرد: امتــداد اجتماعی 
یافتن یکــی از دیگر اهداف اســت. حضور 
رئیــس جمهور میــان مردم اســتان های 
مختلف یکــی از مواضع اثرگذار اســت، اما 
تمام هدف ما در مورد گفتمان جمهوریت، 
حضور میان مردم نیست بلکه مردمی کردن 
همه موارد توقع است که متأسفانه نیازمند 
فضاسازی و الگوســازی است زیرا متأسفانه 

در گذشته وجود نداشته است.
خیاطیان بــا بیــان اینکه پایــش و رصد 
سیاســت ها از دیگــر اقدامــات مرکــز 
بررسی های استراتژیک ریاست جمهوری 
اســت، گفت: برای ما اهمیــت دارد کانال 
ارتباطــی ای میــان مردم و دولــت وجود 
داشته باشد و رســانه ها می توانند ایجاد این 

فضا را رقم بزنند.
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وشند اما خریداران  وشنده ها می فر فر
صبر می کنند!

یک تحلیلگر بازار سرمایه به بررسی وضعیت این بازار پرداخت و گفت: 
افرادی که به بــورس نگاه بلند مدت دارند، برای خرید ســهم عجله ای 
ندارند زیرا همیشه سهم خریدن از فروشــنده هایی که افق های کوتاه 
مدتی دارند پرهزینه اســت.حمید کوشــکی، با تاکید بــر اینکه بازار 
ســرمایه از نبود نقدینگی رنج می برد، اظهار کــرد: مهم ترین دلیل در 
روند نزولی بازار که کم تر به آن توجه می شــود، بحث نقدینگی در بازار 

است. کاهش حجم معاملات در نمادهای مختلف قابل مشاهده است.
وی با بیان اینکــه افرادی که به بــازار نگاه بلندمدت دارنــد خریدار و 
افرادی که به بازار نگاه میان مدت دارند، فروشنده هستند، گفت: اخبار 
لحظه ای روی رفتار معاملاتی افرادی که نگاه میان مدت دارند بســیار 
تاثیرگذار است. از آنجایی که فردی که نگاه بلند مدت دارد به دنبال این 
نیست که از نوسانات کوتاه مدت بازار استفاده کند، سفارش های خرید 
خود را با آرامش بیشتری در روزها و قیمت های مختلف ثبت می کند و 

نیازی هم ندارد که رنج مثبت بکشد و بازار را مثبت کند.
این تحلیلگر بازار سرمایه با تاکید بر اینکه بخش زیادی از بازار سرمایه 
به بازارهای جهانی وابسته است، عنوان کرد: بازار جهانی در محصولات 
پتروشیمی به طور متوســط حدود ۳۰ تا ۵۰ درصد ریزش کرده است. 
صنعت پالایشگاهی و فلزات اساسی نیز نسبت به بهار کاهشی بوده اند. 
این درحالی اســت که بیش از ۵۰ درصد بازار تحــت تاثیر همین چند 

صنعت بزرگ قرار دارد.
کوشــکی ادامه داد: در بازار ســرمایه موضوع روان شناسی نیز مطرح 
اســت. اگر نمادهای بزرگ از نظر بازار توانایی رشد نداشته باشند، روی 
شــرکت های کوچک نیز تاثیر می گذارد. برای مثــال در بازار مثبت، 
ناگهان یک نماد بزرگ تحت تاثیر خبری کــه فقط مختص به خودش 
است، از حالت مثبت به حالت منفی تبدیل  می شــود، اما از آنجایی که 
روی بازار تاثیر روانی می گــذارد و از طرف دیگــر نقدینگی هم وجود 

ندارد، بازار به سرعت از فاز مثبت به فاز منفی تغییر جهت می دهد.
وی ادامه داد: درحال حاضر P/E بازار دو یا ســه نیســت که غیرعادی 
باشــد، بلکه حدود ۶ و ۷ و کاملا نرمال اســت. وقتی بازار روی P/E ۶ یا 
هفت معامله می شود، توانایی رشــد ندارد. حتی ممکن است یک تا دو 
ســال در این محدوده باقی بماند تا اینکه یک خبــر خیلی بزرگ مانند 
جهش ارزی رخ دهد که بازار را جذاب کند. این نکته ای اســت که مورد 

توجه قرار نمی گیرد.
 

این تحلیلگر بازار ســرمایه با تاکید بر اینکه بازار بــرای صعود به اخبار 
بنیادی بســیار قوی نیــاز دارد، عنوان کــرد: بازار نگران ادامه رشــد 
سودآوری اســت به همین دلیل باید بررسی شــود شرکت های بزرگ 
تحت چه شرایطی سود ســاخته اند. گاهی به رشد دلار اشاره می شود، 
اما باید این را در نظر گرفت که رشد دلار در نهایت منجر به چند درصد 
جهش در سودآوری شرکت ها می شــود؟ نکته بعدی این است که بازار 
هنوز اطمینان ندارد و بعد از حذف دلار ۴۲۰۰ دنبال صورت های مالی 
۶ ماهه است که بررسی کند آیا سودآوری شــرکت ها بعد از آزادسازی 

ارز کاهش پیدا می کند یا خیر.
کوشکی ادامه داد: افرادی که به بازار نگاه ۱۰ ساله دارند، عجله ای برای 
خرید ندارند زیرا همیشه سهم خریدن از فروشنده هایی که از روند بازار 
خسته هستند و فروشنده هایی که افق های کوتاه مدتی دارند پرهزینه 

است.

 بانک ها برای پرداخت وام بدون ضامن 
وطی دارند؟ چه شر

با الزام وزیر اقتصــاد، بانک های دولتی مکلف بــه پرداخت وام بدون به 
ضامن به حقوق بگیران دولتی، خصوصی و بازنشســته ها شدند که در 
حال حاضر این پرداخت ادامه دارد اما در برخی بانک ها شرایط متفاوت 

و عجیبی نسبت به بخشنامه مربوطه اعلام می شود.
 وزارت اقتصاد در ســال گذشــته، بانک های دولتی را مکلف کرد که به 
متقاضیان وام های خرد تا ســقف ۱۰۰ میلیون تومان با اعتبارسنجی 
بدون دریافت ضامن، تســهیلات بدهند و در مرحله اول مشمولان آن، 
حقوق بگیران دولتی و خصوصی و بازنشسته ها اعلام شد که قرار بود در 
مراحل بعدی همه مردم مشمول این طرح شــوند که تاکنون وضعیت 
این موضوع مشخص نشده و براساس اعلام مســئولان با متنوع سازی 

تضامین بانکی، دریافت وام های خرد تسهیل شده است.
ضوابط پرداخت تســهیلات به مشــمولان طرح اینگونه است که برای 
کارکنان و بازنشستگان دستگاه های اجرایی دولتی، نهادهای عمومی 
غیر دولتی و سایر شــرکت های معتبر بخش خصوصی، )صرفاً از همان 
شــعبه بانکی که حقوق خود را دریافت می کنند(، تا سقف ۵۰ میلیون 
تومان، بدون ضامن با نامه کسر از حقوق و تا سقف ۱۰۰ میلیون تومان 
نیز بدون نیاز بــه ارائه ضامن و فقط با نامه کســر از حقوق به همراه اخذ 

چک یا سفته خواهد بود.
کارکنان ســایر شــرکت های بخش خصوصی از کارگاه ها، شرکت ها 
و بنگاه های اقتصادی کوچک گرفته تا متوســط نیز چنانچه نزد بانک 
دریافت کننده حقوق خود، )به تشــخیص بانک( دارای رتبه اعتباری 
A و B باشند، برای دریافت وام ۵۰ میلیون تومانی نیاز به ضامن ندارند 
و با ارائه نامه کســر از حقوق، همراه اخذ ســفته یا چک می توانند اقدام 
کنند. همین افراد برای گرفتن وام ۱۰۰ میلیون تومانی علاوه بر موارد 
فوق، باید یک نفر ضامن نیــز ارائه کنند. البته، براســاس اعلام وزارت 
اقتصاد چنانچه رتبه اعتباری افراد مذکور، بنا بر تشــخیص بانک، برابر 
C ارزیابی شود، چه برای وام ۵۰ و چه ۱۰۰ میلیونی، باید یک نفر ضامن 

معتبر و نیز سفته یا چک، حسب مورد، به بانک ارائه کنند.
در این زمینه، آخرین اعلام وزارت اقتصاد بیانگر این است که از ابتدای 
بهمن ۱۴۰۰ تا پایان تیرماه امســال بانک های دولتی ۱۵ هزار و ۹۳۱ 
میلیارد و ۶۳۲ میلیون تومان اعتبار به ۴۷۵ هزار و ۴۴۸ نفر تســهیلات 
پرداخت کرده اند.در این بین، بررسی شرایط پرداخت وام بدون ضامن 
در بانک های دولتی نشــان می دهد که پرتکرارترین شــرط اعلامی از 
سوی بانک ها برای پرداخت این تســهیلات، بررسی معدل و میانگین 
حساب متقاضی اســت. البته، برخی بانک ها میانگین حقوق دریافتی 
متقاضی در یک ســال را نیز مــلاک پرداخت وام بــدون ضامن اعلام 
می کنند.به عبارت دیگر، براســاس اعلام برخی بانک ها میانگین مانده 
حساب متقاضی در بانک مربوطه طی سه تا شش ماه مورد بررسی قرار 

می گیرد و این بررسی مبلغ وام را مشخص می کند.
در ایــن زمینه، مســئول اعتبارات یــک بانک دولتی درباره شــرایط 
پرداخت وام بدون ضامن اینگونه توضیح می دهــد که کارکنان دولت 
می توانند معادل ۱۰ برابر میانگین حســاب جاری  و شش برابر معدل 

حساب کوتاه مدت خود بدون ضامن وام بگیرند.
وی همچنین ســقف این تســهیلات را ۱۰۰ میلیون تومان با سود ۱۸ 

درصد اعلام کرد.

بازار

 وزیر امــور اقتصــادی و دارایی گفــت : مرحله جدید 
برنامه اقتصادی دولت پس از اصلاح نرخ ارز ترجیحی، 

کاهش نرخ تورم و رونق تولید است.
 سید احسان خاندوزی روز شــنبه در دیدار با نماینده 
ولی فقیــه در مازندران افزود : بعــد از اجرای موفقیت 
آمیز برنامه اصلاحی در ارتباط بــا ارز ۴۲۰۰ تومانی، 
دولــت در مرحله بعدی در مســیر توســعه اقتصادی 

کشور با کاهش نرخ تورم حرکت خواهد کرد.
وی خاطر نشان کرد: بیشترین زمان در ستاد اقتصادی 
دولت صرف پیگیری مسیر بلند سند تحول اقتصادی 

آیت الله رئیسی می شود که از جمله آن پایین 
آوردن نرخ تورم است که با جدیت در دستور 

کار قرار دارد.
وزیر امور اقتصــاد و دارایی گفــت : تورم در 
کشور از سال ۱۳۹۷ شــروع شد و مشکلات 
زیادی را تاکنون به وجــود آورده ، اما دولت 
ســیزدهم با برنامه ریزی اصولــی به دنبال 

کاهش آن است.
وی افزود : کنترل و کاهش نرخ تــورم در کنار افزایش 
نــرخ درآمــد خانوارها و رونــق کســب و کار فعالان 

اقتصادی توامان در دســتور کار است که به 
طور حتم دولت در این مســیر موفق خواهد 

شد.
خاندوزی اظهار داشــت : در کنار موضوعات 
مطرح شده در مرحله دیگر برنامه اقتصادی 
دولت، افزایش اختیارات به مدیران اســتانی 
در سراسر کشور اســت تا مسوولان محلی با 
اختیار کامل نسبت به توســعه  اقتصادی منطقه تحت 
مدیریت خود بدون اخذ مجوز و پیگیری در سطح ملی 

اقدام کنند.

سید احسان خاندوزی، وزیر اقتصاد و دارایی به منظور 
بازدید از جانمایــی اجرای طرح آزاد راه قائمشــهر به 
ســاری،   دیدار با آیت الله محمدباقر محمدی لائینی، 
نماینده ولی فقیه در اســتان مازنــدران و امام جمعه 
ساری، نشست با مجمع نمایندگان استان مازندران در 
ارتباط با آزاد راه قائمشــهر به ساری، نشست با فعالان 
اقتصادی اســتان، نشســت با مدیران عضو شــورای 
هماهنگی دســتگاه های تابعه  وزارت اقتصاد و دارایی 
در استان در قالب سفر یک روزه به مازندران سفر کرده 

است.

 آمارهــای صنــدوق بین المللــی پول از شــیب تند 
هزینه های دولت قبل در ایران به ســمت بالا حکایت 
دارد و این دولــت را ولخرج ترین دولت ایران از ســال 
۱۹۹۰ به این ســو معرفی  می کند. بررسی آمار منتشر 
شده توســط صندوق بین المللی پول از میزان هزینه 
کرد دولت های ایران طی ســال های ۱۹۹۰ تا ۲۰۲۱ 
نشــان  می دهد دولت قبل به لحاظ ریالی ولخرج ترین 
دولت ایــران طی ایــن ســال ها بــوده و هزینه کرد 
دولت های یازدهم و دوازدهم طی ســال های ۲۰۱۴ تا 

۲۰۲۱ با شیب تندی افزایش یافته است.در 
حالی هزینه های دولت ایران در ســال پیش 
از آغاز فعالیــت دولت یازدهــم ۱۴۱ هزار 
میلیارد تومان بوده اســت این رقم در سال 
پایانی فعالیت دولــت دوازدهم به ۷۶۱ هزار 
میلیارد تومان می رســد. یعنی طی هشــت 
ســال هزینه کرد دولت در ایران حدود ۵.۵ 

برابر شده است.بر اساس آمار صندوق بین المللی پول، 
طی ســال های ۲۰۱۴ تا ۲۰۱۹ شــاهد روند افزایشی 

نســبتاً منظمی در هزینه هــای دولت قبل 
بوده ایم اما در دو ســال پایانــی فعالیت این 
دولــت جهــش قابل ملاحظــه ای در رقم 
هزینه های دولت ثبت شــده است.بر اساس 
این گزارش در سال ۲۰۲۰ هزینه های دولت 
ایران با رشد ۳۵ درصدی نسبت به سال قبل 
از آن مواجه  می شــود و به ۵۱۳ هزار میلیارد 
تومان  می رسد. در سال ۲۰۱۹ هزینه های دولت ایران 
۳۷۹ هزار میلیارد تومان اعلام شــده بود.به رغم رشد 

قابل توجــه ۳۵ درصدی هزینه هــای دولت دوازدهم 
در ســال ۲۰۲۰، میزان هزینه های این دولت در سال 
۲۰۲۱ نیز رشــد قابل توجــه ۴۸ درصــدی را تجربه  
می کند و به ۷۶۱ هزار میلیارد تومان  می رســد.میزان 
هزینه های دولت ایــران در ســال ۲۰۱۴، ۱۷۳ هزار 
میلیارد تومان، در ســال ۲۰۱۵، ۱۹۷ هــزار میلیارد 
تومان، در ســال ۲۰۱۶، ۲۴۵ هزار میلیارد تومان، در 
سال ۲۰۱۷، ۲۸۶ هزار میلیارد تومان، و در سال ۲۰۱۸ 

نیز ۳۲۹ هزار میلیارد تومان اعلام شده است.

وزیر

صندوق

خریــدار   همــواره یکــی از گلایه های 
مردمی در انجــام فرآیندهای غیر حضوری 
تعدد سامانه ها و عدم اتصال آنها به یکدیگر 

است.
طبــق تبصــره ۷ قانــون بودجــه ۱۴۰۱ 
دســتگاه ها مکلف هســتند تا برای تحقق 
دولــت الکترونیــک، به یکپارچه ســازی 
ســامانه ها بــه درگاه ملی خدمــات دولت 
هوشمند متصل شــوند. این درگاه امکانات 
ســایر نهاد ها را در زیر مجموعــه خود قرار 
داده و تعدد ســامانه ها برای انجام خدمات 

غیر حضوری را کاهش می دهد.

پایان شهریور مهلت قانون اتصال
 به پنجره واحد دولت الکترونیک

 امیر سیاح رئیس مرکز بهبود فضای کسب 
و کار وزارت اقتصاد گفت: با هدف تســهیل 
شرایط و حذف کاغذ بازی های اداری طبق 
مصوبه دولــت، همه دســتگاه های دولتی 
موظف شده اند تا پایان شــهریور به پنجره 

واحد دولت الکترونیکی متصل شوند.
ســازمان امور مالیاتی یکی از این دستگاه 
هاســت که در اتصــال پنجــره اطلاعاتی 
مودیــان خــود بــه درگاه ملــی خدمات 

هوشمند موفق عمل کرده است.
به نوعــی که هر مــودی با ورود بــه پایگاه 
MY.GOV.IR و ثبت کد ملی و رمز عبور 
خود می تواند تمام فعالیت هــای مالیاتی 

خود را در این پایگاه انجام دهد.
تازه ترین اقدام ســازمان امور مالیاتی برای 
اتصال بــه درگاه ملی خدمات هوشــمند 
دولت الکترونیک، پرداخــت مالیات نقل و 

انتقال خودرو از طریق این درگاه بوده است.
ایــن قــول را وزیر اقتصــاد در نشســت با 
تولیدکنندگان داخلی نســبت به تمام زیر 

مجموعه های خود داده بود.
 احســان خاندوزی، وزیر امــور اقتصادی و 
دارایی در این بــاره می گوید: ما تمام تلاش 
خود را کرده ایم تا ارتباط ممیزان به صورت 
حضوری با مودیــان را به صفر برســانیم تا 

وجود هرنوع فساد به حداقل ممکن برسد.  
اما دولت الکترونیک در کدام دســتگاه ها، 
هنوز کلید نخورده و کدام دســتگاه ها برای 

اتصال پیشرو بودند.

مجید فولادیــان، مدیر کل دفتــر پایش و 
نظارت بر پیاده ســازی دولت الکترونیکی 
گفت: در نهمین دوره ارزیابی توسعه دولت 
الکترونیکی برای نخســتین بار، داشــتن 
پنجره واحد دســتگاهی و اتصــال پنجره 
واحد دســتگاه بــه پنجره ملــی خدمات 
هوشــمند، دو شــاخص تاثیرگذار بود که 
در ارزیابی وضعیت دســتگاه ها مورد توجه 
قرار گرفت. او می گوید: این دو شــاخص، به 
صورت تشــویقی و در مجموع ۱۵ امتیاز به 
خود اختصاص داد، به این مفهوم که داشتن 
پنجره واحد، امتیاز قابل توجهی را به سمت 

دســتگاه مورد نظر روانه می کــرد، اما عدم 
وجودش در این دوره باعث از دســت دادن 

امتیاز خاصی نمی شد. 
بــه گفتــه فولادیــان »معمــاری کلان و 
الزامات فنی ارایه خدمات هوشمند و نحوه 
راه اندازی پنجره واحد خدمات هوشــمند 
دستگاه ها« در مرحله نهایی سازی قرار دارد 
و به زودی ابلاغ می شــود. وزارت خانه های 
امــور اقتصــاد و دارایی، فرهنگ و ارشــاد 
اســلامی، ســازمان های تامین اجتماعی، 
امور مالیاتی کشور، فناوری اطلاعات ایران، 
شرکت مخابرات ایران، اوقاف و امور خیریه، 

بنیاد شــهید و امور ایثارگران، کمیته امداد 
امام خمینی و مناطق آزاد از جمله دستگاه 
هایی هســتند که در حال حاضر پیشرو در 

این بخش محسوب می شوند.

مشکل احراز هویت در برخی 
دستگاه ها

طبق آرزیابی هــا از عملکرد دســتگاه ها، 
دفتر پایش و نظارت بر پیاده ســازی دولت 
الکترونیک اعلام کرده که شــش دستگاه 
اجرایی در نهمیــن دوره ارزیابی توســعه 
دولــت الکترونیکــی، ســامانه های جامع 
خود را راه اندازی کــرده بودند، اما مجهز به 
امکان احراز هویــت یکپارچه نبودند که در 
نهایت منجر به اتصال همان ســامانه جامع 
شــد که از جمله آنها می توان به وزارت خانه 
علوم، تحقیقــات و فناوری، مرکز توســعه 
تجارت الکترونیکی، سازمان های بهزیستی 
و بیمــه ســلامت، شــهرداری های کرج و 
اصفهان اشــاره کرد.  نهمین دوره ارزیابی 
توســعه دولت الکترونیکــی، چندی پیش 
در میان ۱۷۰ دســتگاه و بیش از یک هزار و 
۶۰۰ خدمت مورد برگزار شد. در این دوره، 
مرکز توســعه تجارت الکترونیکی، سازمان 
فناوری اطلاعات ایران و بیمه مرکزی ایران 
به ترتیب رتبه های اول تا سوم دستگاه های 
پرمراجعه دولــت الکترونیکــی را به خود 

اختصاص دادند.
حالا نزدیک به یک ماه زمان برای اتصال این 
دستگاه ها به درگاه ملی خدمات هوشمند 
باقی مانده اســت و باید دید که عملکرد این 

دستگاه ها چقدر قابل قبول خواهد بود.

خ تورم، مرحله جدید برنامه اقتصادی دولت  ح کرد؛ کاهش نر وزیر اقتصادمطر

وایت آمار صندوق بین المللی پول ج ترین دولت ایران به ر ولخر

با توجه به لایحه دولت به مجلس

لغو مالیات بر سود سپرده اشخاص حقوقی به نفع کیست؟
محمدحسین ســیف اللهی مقدم   اخیراً 
لایحه ای از سوی دولت به مجلس ارائه شده 
اســت که در آن بیان می کند که مالیات بر 

سود سپرده اشخاص حقوقی لغو می شود.
 اخیراً لایحه ای از ســوی دولــت به مجلس 
ارائه شده اســت که در آن بیان می کند که 
مالیات بر سود سپرده اشخاص حقوقی لغو 
می شــود. به این ترتیب دولت قصد دارد از 
ظرفیت درآمد مالیاتی ناشی از سود سپرده 
اشــخاص حقوقی کــه بیــش از ۲۰ هزار 
میلیارد تومان برآورد می شــود صرف نظر 

کند.
طبق بنــد )ر( تبصــره )۶( قانــون بودجه 
۱۴۰۱، سود حاصل از ســپرده های بانکی 
همه ی اشخاص حقوقی بجز صندوق توسعه 
ملی، صنــدوق نوآوری و شــکوفایی، بیمه 
مرکزی ایران، شــرکت های بیمه بازرگانی، 
صندوق بیمــه همگانی حــوادث طبیعی 
ســاختمان، صنــدوق بیمــه محصولات 
کشــاورزی، صندوق هــای بازنشســتگی 
و صندوق تأمیــن خســارت های بدنی، از 

پرداخت مالیات معاف شده اند.
در عــوض، این بند قانون بودجه با اســتناد 
به بند )۲( مــاده ۱۴۵ قانــون مالیات های 
مســتقیم، بیان می کند که تمام اشخاص 
حقوقی باید بخشــی از سود ســپرده های 
خود در بانک ها را به عنوان مالیات به دولت 
بپردازند. این اقدام از یک سو موجب خروج 
پول از حســاب های بانکی و کاهش قدرت 

خلق پول بانک ها شــده و از ســوی دیگر، 
موجب هدایت جریان نقدینگی به ســمت 
بازارهــای دیگــر همچون بــورس و اوراق 

بهادار خواهد شد.

حرکت پول های خوابیده
 در حساب های بانکی به سمت بورس

تعیین مالیات بر ســود ســپرده اشخاص 
حقوقی اگرچه موجب ناراحتــی و نگرانی 
بانک ها شده، اما طبق حکم ماده ۱۴۳ قانون 
مالیات های مســتقیم و به دلیــل معافیت 
صندوق هــای ســرمایه گذاری از پرداخت 
مالیات، ســرمایه گذاران را تا حد زیادی به 
بهبود شــرایط بازار ســرمایه امیدوار کرده 
اســت؛ چراکه این اقدام دولت باعث خواهد 
شد سپرده های بلند مدت بانکی مسیر خود 
را به ســمت صندوق های ســرمایه گذاری 
تغییر دهنــد و به این ترتیــب منابع تازه به 
بازارهــای مختلف از جمله بــورس و اوراق 

بهادار دولتی تزریق خواهد شد.
بررســی ها نشــان می دهد از ابتدای سال 
۱۴۰۱ بیش از ۱۰۰ هــزار میلیارد تومان 
از ســپرده های بانکــی بــه صندوق های 
ســرمایه گذاری بــا درآمد ثابــت منتقل 
شده اســت. همچنین برخی صندوق های 
ســرمایه گذاری برای جذب سپرده های 
بانکــی اشــخاص حقوقی طــی چند ماه 
ابتدایی ســال اقدام به افزایــش چند باره 
ســقف دارایی های خــود کرده اند که این 

اقدام باعث رونق و عمق بخشــیدن به بازار 
سرمایه خواهد شــد. این صندوق ها، سبد 
ســرمایه گذاری خود را به خرید ســهام، 
اوراق دولتی و ســپرده بانکــی اختصاص 
می دهند که ســود ناشــی از آن معاف از 
مالیات اســت؛ بنابراین ســپرده گذاران 
بانکــی می تواننــد ضمن برخــورداری 
ســودهای  مالیاتــی  معافیت هــای  از 

تضمین شده نیز دریافت کنند.
درصورتی که این حکم بودجه با ابتکار عمل 
دولت مثل تسهیل تأســیس صندوق های 
ســرمایه گذاری و تســریع فرایند افزایش 
سقف دارایی این صندوق ها همراه می شد، 
انتظــار می رفت کــه بخــش بزرگ تری از 
ســپرده های بانکــی اشــخاص حقوقی به 
ســمت بازار ســرمایه و اوراق بدهی دولت 
ســرازیر شــود تا به این ترتیب هم مشکل 
نقدینگی لازم بــرای تقویت بــازار بورس 
مرتفع گردد و هم ظرفیت تازه برای فروش 

اوراق دولتی مهیا شود.

لایحه دولت در تضاد با اقدامات مثبت 
قبلی خودش است

با این وجود بــه نظر می رســد دولت قصد 
دارد به شــایعات رنگ و بوی حقیقت بدهد 
و مصوبه خود در بنــد )ر( تبصره )۶( قانون 
بودجه را به دســت خودش لغــو کند؛ چرا 
که دولت در ماده )۲( لایحــه اصلاح قانون 
بودجه، کــه در تاریخ ۲ مــرداد ۱۴۰۱ به 

مجلس ارائه شــده، خواهان حذف این بند 
از قانون بودجه شده است.

این در حالی اســت که بر اســاس بررسی 
انجــام شــده در وزارت امــور اقتصادی و 
دارایی، از ۸۴ کشــور مورد بررسی، تنها در 
سه کشور سود سپرده اشــخاص حقوقی و 
در ۱۴ کشور سود سپرده اشخاص حقیقی 
از پرداخت مالیات معاف است و در ایران به 
همین دلیل معافیت سود سپرده های بانکی 
از دریافت مالیات، ســود سپرده های بانکی 
به یکی از رقبای تولید تبدیل شــده و ارقام 
آن برای شرکت های بزرگ بسیار عجیب و 
غریب اســت؛ برای نمونه طی سال گذشته 
پتروشــیمی نوری ۱,۹۲۲ میلیارد تومان 

ســود از ســپرده های بانکی خود دریافت 
کرده است.

با تصویب این لایحه کسری بودجه 
تشدید خواهد شد

بررســی ها نشــان می دهد بار مالی حذف 
بند )ر( تبصــره )۶( از قانون بودجه ۱۴۰۱، 
دست کم ۲۰ هزار میلیارد تومان خواهد بود 
که در شــرایط بحران جهانی و تحریم های 
ظالمانــه آمریکا، کســری تــراز عملیاتی 
بودجــه را تشــدید خواهد کــرد. از این رو 
انتظار می رود دولت با انصراف از لایحه خود 
ضمن جلوگیری از تشــدید کسری بودجه، 

به رونق بازار سرمایه نیز کمک نماید.
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قائم مقام وزیر صمت اعلام کرد
ح مردمی سازی یارانه ها؛ راهکاری  اجرای طر

برای سالم سازی شبکه توزیع
 قائم مقــام وزیر صنعــت، معدن و تجــارت در امــور بازرگانی با 
اشاره به دســتاوردهای طرح مردمی ســازی و باز توزیع عادلانه 
یارانه ها، گفت: اجرای ایــن طرح باعث شناســایی دهک هایی با 
درآمد پایین تر شده و همچنین شبکه توزیع ســالم تر و بدون رانت 
کار خواهد کرد.به گزارش وزارت صمت، محمدصادق مفتح با اشــاره 
به دستاوردهای طرح مردمی ســازی و بازتوزیع عادلانه یارانه ها، اظهار 
داشت: این طرح از ایجاد مفاسد و رانت در تامین ارز سوبسید داری که 
در اختیار نظام های مختلف وارداتی و تولیــد قرار می گیرد، جلوگیری 
می کند.وی با اشــاره به حلقه های متعددی ایجاد شده از واردات مواد 
اولیه تولید تا تحویل محصول به دســت مصرف کننده، افزود: به عنوان 
مثال نهاده های دامی که در اختیار مرغداران قرار می گیرد ۵ یا ۶ حلقه 
را طی می کند، لــذا اختصــاص ارز یارانه ای به واردکننــده مواد اولیه 
به عنوان اولین حلقه، زمینه ایجاد فســاد سیستماتیک و سازمان یافته 
را فراهم می کند.قائم مقام وزیر صمت در امور بازرگانی با ابراز تاســف 
از اینکه طی ســال های گذشته شــاهد رانت های بزرگی در این زمینه 
بوده ایم، تصریح کرد: به میزانی که کشــور متحمل هزینه برای تامین 
ارزهای ارزان می شــد، مصرف کننده های نهایی که گروه هدف دولت 

بودند، منتفع نمی شدند.
مفتح با تاکید بر اینکه در همه جای دنیا به حلقه نهایی که تولیدکننده 
اســت یارانه داده می شــود، افزود: اجرای این طرح باعث شناســایی 
دهک هایی با درآمد پایین تر شــده و همچنین شــبکه توزیع سالم تر و 

بدون رانت کار خواهد کرد.

به زودی صورت می گیرد
وسازان جمع می شود ناقص های خودر

بر اساس آمار ارائه شده از دو خودروســاز بزرگ، خودروهای ناقص این 
دو شــرکت به  تدریج رو به  کاهش اســت و به زودی جمع می شوند؛ در 
 S حال حاضر اولویت گروه خودروســازی ســایپا صفر کردن کوییک
های ناقص و افزایش تولید این محصول قــرار گرفته و در گروه صنعتی 
ایران خــودرو نیز خودروهای ناقص ســایت مرکزی بــه کم تر از ۲۰۰ 

دستگاه رسیده است.
گروه خودروسازی سایپا از اتمام خودروهای ناقص کوییک S و افزایش 
تولید این محصول به  عنوان اولویت سایپا خبر داده و اعلام کرده است: 
بر اساس هدف گذاری هایی که از اواخر ســال گذشته مبنی بر تکمیل 
تمامی خودروهــای ناقص صــورت گرفت و این روند در ســال جاری 
با اولویت برای خــودروی کوییک S ادامه یافت، تــا پیش از تعطیلات 
تابستانی محقق شــد.طبق تاکید ســایپا، این در حالی است که این 
گروه خودروسازی با وجود مشــکلات عدم تامین بعضی از قطعات، 
خصوصا ECU  از سوی شــرکت داخلی طرف قرارداد با مگاموتور، 
توانســت در ســال جاری علاوه بر تکمیل همــه خودروهای ناقص 
کوییک S، به موازات )البته تیراژ محدود( تولید نیز داشــته باشد. از 
همین روی از ابتدای سال، بیش از ۳۵۰۰ دستگاه خودروی کوییک 

تحویل مشتریان شده است.

علیرغم اینکه تاکید شــده است، برنامه بعدی ســایپا افزایش تولید 
این محصول )کوییک S( با یک برنامه افزایشــی اســت که در ادامه 
بــا بهبود رونــد تامین، تیــراژ روزانه تولیــد و تحویل به مشــتری 
افزایش خواهد یافت اما جهت جلب رضایت مندی مشــتریان، برای 
آن دســته از تعهدات خودروی کوییک S که موعــد تحویل خودرو با 
تاخیر مواجه بوده اســت، خودروی کوییک پیشنهاد شده تا در صورت 
تمایل نســبت به اجرای تبدیل اقــدام و بلافاصله خودروی مشــتری 
تخصیص شود.اخیرا مدیرعامل شرکت ســاپکو از کاهش خودروهای 
ناقص گروه صنعتی ایران خودرو تا کمتر از ۱۰ هزار دســتگاه خبر داد و 
تاکید کرد: این ۱۰ هزار خودرو ناقص، با تولیــد چهار روز ایران خودرو 
برابری می کند و به زودی جمع خواهد شــد. بنا داریــم، تا پایان هفته 
منتهی به ۲۱ مرداد ماه، خودروهای ناقص سایت تهران صفر شود؛ این 
درحالیست که در سایت های خراسان، فارس، خزر و کرمانشاه، خودرو 

ناقص وجود ندارد.
حال بر اســاس آمــار ارائه شــده از ســوی ایران خــودرو از وضعیت 
خودروهای ناقص تا پایان هفته گذشته )هفته منتج به ۲۱ مرداد ماه(، 
با برنامه ریزی های صورت گرفته و تلاش شــبانه روزی کارکنان گروه 
صنعتی ایران خودرو، خودروهای ناقص در ســایت مرکزی به کمتر از 
۲۰۰ دستگاه رســیده و ســایت تبریز به عنوان آخرین سایت، در حال 

تکمیل و جمع آوری خودروهای ناقص است.
طبق اعلام این گروه خودروســازی، با پایان یافتــن خودروهای ناقص 
در سایت های خزر، فارس، کرمانشاه و فارس ایران خودرو، خودروهای 
ناقص در تهران نیز به کمتر از ۲۰۰ دســتگاه رســیده و به این ترتیب 
صرفا حدود ۱۰ هزار دستگاه خودرو سورن تولیدی سایت تبریز در حال 
تکمیل و تجاری سازی اســت که به  زودی این سایت نیز خودرو ناقصی 

نخواهد داشت.

تولید

معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت با اشــاره به رقابت 
شدید شرکت ها و بنگاه ها در جهان امروز، تصریح کرد: 
ارتقای فناورانه بنگاه های کوچک و متوسط و  نوسازی 

و بازسازی آنها حائز اهمیت است.
»علی رسولیان« با اشــاره به فرا رسیدن ۲۱ مرداد ماه 
روز حمایت از صنایع کوچک، افزود: امروز کشورهای 
مختلف جهان توجه ویژه ای به صنایع کوچک در مسیر 

توسعه یافتگی خود دارند.
مدیرعامــل ســازمان صنایع کوچک و شــهرک های 
صنعتی ایران بیان داشــت: این دسته از صنایع با توجه 
به قابلیت  اشــتغال زایی خوب با سرمایه گذاری اندک، 
مورد توجه سیاستگزاران کشــورمان نیز قرار داشته و 

دارد.
وی گفت: در عین حال، این صنایع با اندک نوســانات و 

تکانه های اقتصادی ممکن است دچار چالش 
و مشکل شــده یا به تعطیلی کشیده شوند و 
بر این اســاس نیازمند مراقبت بیشتری نیز 

هستند.
رسولیان با اشاره به ثبات اقتصادی به عنوان 
یکی از اصلی ترین سیاست های دولت، تاکید 
کرد: در این راســتا، صنایع کوچک نیازمند 

آن هستند تا در مباحث تامین مالی، مالیات ها و حتی 
مسائل اجتماعی به طور ویژه  دیده شوند.

وی ادامه داد: از آنجایی کــه بنگاه ها و صنایع کوچک از 
قدرت و توانایی مالی کمتری برخوردارند، باید بانک ها 
حداکثر توجه را به آنها داشــته باشــند و این مهم در 

دستورالعمل های بانک مرکزی نیز دیده شده است.
معــاون وزیر صمــت، همچنین با اشــاره بــه رقابت 

شدید شــرکت ها و بنگاه ها در جهان امروز، 
تصریح کرد: در این راســتا ارتقــای فناورانه 
بنگاه های کوچک و متوســط و  نوســازی و 

بازسازی آنها حائز اهمیت است.
حرکتــی  مــدل  خاطرنشــان کرد:  وی 
کشــورهایی همچون کره جنوبی، ترکیه و 
همچنین سازمان توسعه صنعتی ملل متحد 
)یونیــدو( در حمایت از بنگاه های کوچک و متوســط 
و توســعه آنها، الگوی خوبــی برای همه کشــورها و 
کشورمان است که با تقویت آنها، استفاده از روش های 
جدید تولید و ارتقای فناوری هایشان، گام های خوبی 

در راستای توسعه صنعتی برداشتند.
مدیرعامــل ســازمان صنایع کوچک و شــهرک های 
صنعتی ایــران در خاتمه تاکید کــرد: تحقق این مهم 

در کشــورمان نیازمند همراهی جدی همه دستگاه ها 
اســت تا حداقل با ارتقای ســطح فناوری ها، نوسازی 
و بازســازی ماشــین آلات شــاهد رونق بیش از پیش 

فعالیت بنگاه های کوچک و متوسط باشیم.
سازمان صنایع کوچک و شــهرک های صنعتی ایران 
و شــرکت های اســتانی تابعه آن اکنون بــا دارا بودن 
۵۰۹ شــهرک و ۳۳۸ ناحیه صنعتی و پنج منطقه ویژه 
اقتصادی درحــال بهره  برداری، ۸۴ شــهرک و ناحیه 
صنعتیتخصصی، ۶ شهرک فناوری، ۴۰ مرکز خدمات 
فناوری و کســب و کار، دو مجتمع فناوری اطلاعات و 
خدمات نرم  افزاری، ۹۹ هــزار و ۱۴۳ قرارداد منعقده و 
بهره  برداری از ۴۹ هزار و ۵۲۹ واحد صنعتی و سه هزار 
و ۲۴۵ واحد کارگاهی، زمینه اشــتغال مستقیم ۹۸۷ 

هزار و ۷۵ نفر را در سراسر کشور فراهم کرده است.

یک کارشــناس حوزه کار می گوید: باید بــه تولید و 
اشــتغال مولد در بخش هــای صنعت، کشــاورزی و 
گردشــگری روی بیاوریم و کارخانه های صنعتی خود 
را به معنای واقعی احیا کنیــم. احیای کارخانه فقط باز 

کردن درهای آن نیســت، بلکه بایــد تحول جدی رخ 
دهد و تجهیزات و تکنولوژی قدیمی آن به روز شود.

ولی الله صالحی، از بخش گردشــگری و کشــاورزی 
به عنوان بخش هــای دارای اشــتغال و ارزش افزوده 

بالا یاد کرد و گفت: مــا باید به تولید و اشــتغال مولد 
روی بیاوریم و خوشــبختانه بســتر آن را در بخشهای 

کشاورزی، گردشگری، صنعت و خدمات داریم.
این کارشــناس حوزه کار بخــش صنعــت را از دیگر 

بخش های دارای اشتغالزایی بالا دانست و گفت: زمانی 
در صنعت نســاجی و کفش مطرح بودیــم، ولی امروز 
کارخانه های نساجی، کفش ملی و ارج کجا هستند؟ ما 
در بخش لوازم خانگی هم می توانیم صادرکننده باشیم.

صمت

صنعت

مهتاب چابــوک   وزیــر ارتباطات گفت: 
توافق شده است ماهواره های خیام ۲، خیام 
۳ و خیام ۴ بــر پایه همیــن همکاری های 

بین المللی در داخل ایران تولید شود.
 بــه نقــل از وزارت ارتباطــات و فنــاوری 
اطلاعات، عیسی زارع پور در جلسه شورای 
اداری شهرستان راور، با حضور نمایندگان 
و مدیران شهرســتان گفت: استان کرمان 
اســتان ویژه ای است؛ اســتان حاج قاسم و 
لشکر ۴۱ ثارالله اســت که در دفاع مقدس 
هرگاه بن بســتی ایجاد می شــد آن را کنار 
می زد؛ استانی که نامش به نیکی، شجاعت 

و افتخار ثبت شده است.
زارع پور در ادامه با اشــاره به یک ســالگی 
دولت سیزدهم گفت: در طول این یک سال 
کارهــای بزرگــی انجام شــده اســت که 
متأسفانه برای مردم به خوبی تبیین نشده 
و اگر این اتفاق رخ می داد باعث امیدآفرینی 

بیشتر در میان مردم می شد.
وی افــزود: در حوزه تجــارت خارجی تراز 
تجاری ما مثبت شــده و صادرات از واردات 
پیشــی گرفتــه اســت و در شــاهد انجام 
تفاهمات بــرای بیــش از ۴۰ میلیارد دلار 

سرمایه گذاری خارجی بوده ایم.
وزیر ارتباطات ادامه داد: در حوزه بهداشت 
هم بیش از ۶ میلیون نفری کــه فاقد بیمه 
پایه بودند بیمه شــده اند و نســخه پیچی 
الکترونیکی هم در این دولت محقق شــده 
اســت و اکنون بیش از ۹۰ درصد نسخه ها 
به صــورت الکترونیکی نوشــته و پیچیده 

می شود.
وی با اشــاره به طرح مردمی سازی یارانه ها 

نیز گفت: این طرح یک اقدام شــجاعانه بود 
که زمینه از بین بردن فقــر مطلق را فراهم 
کرد و باعث کاهش شــکاف طبقاتی شــد 
و در آخریــن گزارش ها، ضریــب جینی در 
کشــور و فاصله بین فقیر و غنی کاهش پیدا 
کرده اســت.زارع پور با بیان اینکه در حوزه 
ارتباطات هم در ایــن دولت کارهای بزرگی 
انجام شده اســت گفت: در این مدت کوتاه 
حدود ۲ هزار روستا به شبکه ملی اطلاعات 

متصل شده اند.
در همین زمینــه، وی افزود: امیــدوارم تا 
پایان سال تعداد روســتاهای متصل به ۹۵ 

درصد برسد و تا پایان شهریور ۱۴۰۲ تمام 
روستاهای بالای ۲۰ خانوار کشور به شبکه 

ملی اطلاعات متصل شوند.
وزیر ارتباطات در ادامه با اشاره به توفیقات 
دولت سیزدهم در حوزه صنعت فضایی نیز 
گفت: بعد از یک دهه ســال گذشته جلسه 
شورای عالی فضایی با حضور رئیس جمهور 
برگزار شد که تصمیمات بسیار خوبی در آن 
گرفته شد و آثار آن را شاهد هستیم از جمله 
توانمنــدی تزریق ماهواره های ســبک در 
مدارهای لئو که یکی از نتایج آن بر مدار قرار 
گرفتن ماهواره نور ۲ با پرتابگر بومی بود که 

هم اکنون در مرحله عملیاتــی قرار دارد و 
تصاویری با دقت ۱۰ متر را ارسال می کند.

وی افــزود: با وجــود آنکــه چرخه صنعت 
فضایــی از ســاخت و پرتــاب ماهــواره تا 
دریافت داده های فضایی در داخل کشــور 
تکمیل شــده اســت اما هنــوز در ابتدای 
راه هســتیم. ما تــا مــدار ۵۰۰ کیلومتری 
وزن ۵۰  بــا  ماهواره هایــی  می توانیــم 
کیلوگرم ارســال کنیم اما به فضل خداوند 
و تلاش متخصصین کشــور تا پایان ســال 
توانایی ارســال ماهواره هایــی با وزن ۱۰۰ 
کیلوگــرم در مدارهــای لئــو را خواهیم 

داشــت و امیدواریم تا پایان دولت به توان 
ارســال ماهواره هایی با وزن ۵۰۰ کیلوگرم 
به این مدارها برســیم.زارع پور بیان اینکه 
همکارهای بین المللــی خوبی هم در حوزه 
فضایی آغــاز کرده ایم گفت: شــاهد بودید 
که هفته گذشــته ماهواره خیام با موفقیت 
در مدار قرار گرفت. اینکــه صنعت فضایی 
ما با صنعت فضایی کشورهای تراز اول دنیا 
گره خورده است مایه خوشحالی است و در 
همین راستا توافق شده است ماهواره های 
خیام ۲، خیــام ۳ و خیام ۴ بــر پایه همین 
همکاری های بین المللــی در داخل ایران 

تولید شود.
زارع پور با بیان اینکه با وجود تمام توفیقات 
به دست آمده، مشکلاتی هم در کشور وجود 
دارد گفت: دولــت به دنبال این اســت که 
مشکلات ریشه ای کشــور را با کار جهادی 
و شــبانه روزی عالمانه مبتنی بر برنامه حل 

کند.
وزیــر ارتباطات که بــه نمایندگی از رئیس 
جمهور به شهر راور سفر کرده است، پیش از 
شرکت در این جلسه از تعدادی از پروژه های 
عمرانی این شهرستان بازدید کرد و سپس 
در دیــداری چهره بــه چهره با مــردم این 
شهرســتان از نزدیک در جریان مشکلات و 

درخواست های مردمی قرار گرفت.
زارع پور در بخــش دیگری از برنامه ســفر 
بــه شهرســتان راور در منــزل خانــواده 
شــهید غلامرضا گلســتانی حضور و ضمن 
ابــلاغ ســلام و درود رئیس جمهــوری از 
ایثارگری ها، صبر و بردباری خانواده شــهدا 

قدردانی کرد.

خریدار  دبیــر کل انجمــن صنایع لوازم 
خانگی ایران با بیان اینکه در پی اثرات منفی 
قیمت گذاری دستوری، تولیدکنندگان باید 
قیمت تمام شــده را پاییــن بیاورند و حتی 
برخی ســراغ قطعات ارزان قیمت رفته اند، 
گفت: به دلیل رکود حاکــم بر بازار به دنبال 
افزایش قیمت نیســتیم، اما ممکن است بر 
اساس قیمت نهاده ها، در شرایطی برای بقا 

مجبور به افزایش قیمت باشیم.
 عباس هاشــمی در نشســت خبری اظهار 
کــرد: در انتهای ســال ۱۳۹۹ حدود ۲۴۰ 
واحد تولیــدی عضو انجمــن بودند که ۴۱ 
واحد قطعه ســاز بودند. امــا انتهای ۱۴۰۰ 
اعضای انجمن بــه ۲۵۲ واحد رســید که 
۴۴ تا از این واحدها قطعه ســازان هستند. 
تعداد کل اعضــای انجمن نیــز ۱۲ درصد 
رشد داشته اســت.وی با بیان اینکه انجمن 
طی ۲۱ سال مداوم نمایشــگاه بین المللی 
تخصصی لــوازم خانگی را برگــزار کرده، 
گفت: سال گذشــته ۴۱۸ واحد صنعتی در 
نمایشگاه مشارکت داشتند که ۴۱۱ شرکت 

داخلی و هفت خارجی بودند.
هاشــمی با اشــاره به موضوعات محوری 
در حــوزه صنعت لــوازم خانگــی، گفت: 
اولــی قیمت گذاری دســتوری اســت که 
چالش هایی برای صنعت ایجــاد کرده، اما 
انجمن اعلام آمادگی کــرده که مدل های 
دانش محور از کشــورهای دیگر آماده کند. 
پیشنهاد دوم نظارت پسینی است. از طرف 

دیگر رکود نسبی در بازار حاکم است.

دبیر کل انجمن صنایع لــوازم خانگی ایران 
با بیان اینکه قیمت گذاری دســتوری برای 
زمانی اســت که تولید کمتر از عرضه است 
و امکان ســو اســتفاده وجود دارد، تصریح 
کرد: امــا در شــرایط عادی نبایــد چنین 
روندی حاکم باشــد. این در حالی است که 
دولت توجهی بــه افزایش قیمت نهاده های 
تولید ندارد و بعد از چند ماه از درخواســت 
تولیدکننــدگان برای افزایــش قیمت در 
نهایت گفت بخاطر وضعیت معیشت مردم 
بیشــتر ۱۰ درصد مجوز افزایــش قیمت 
نمی دهد. اما به هر حال اقتصاد پویا اســت و 
راه خود را پیدا می کند. مثلا تولیدکنندگان 
ســرعت تولیــد را کاهــش می دهند که 
احتمالا منجر به کمبــود و افرایش قیمت و 

در نهایت افزایش قاچاق می شود.
همچنین بــه گفتــه وی با توجه بــه اینکه 
بــه دلیــل قیمــت گــذاری دســتوری، 
تولیدکنندگان باید قیمت تمام شده را پایین 
بیاورند، برخی ســراغ قطعات ارزان قیمت 
رفته اند که فاجعه است. در مقابل دولت برای 
صــادرات هدفگذاری کرده، اما اســتراتژی 
ندارد. تحقیــق، توســعه و افزایش کیفیت 
هزینه دارد. بنابراین قیمت گذاری دستوری 
منجر بــه کاهــش تولید، افزایــش قیمت، 

افرایش قاچاق و افت کیفیت می شود.

لوازم خانگی اولویت خرید
 مردم نیست

هاشــمی با بیان اینکه لوازم خانگی اولویت 

دوم و سوم مردم است و فعلا تامین خوراک 
مهم  است، گفت: خیلی ها از تولیدکنندگان 
به فروش مدت دار اقســاطی روی آورده اند. 
اما اگر شرکتی پول کامل از مشتری گرفته و 
کالا را چند ماه بعد تحویل داده، قابل بررسی 
است. البته نام شرکت باید برده شود و به کل 

صنعت تعمیم داده نشود.
وی در ادامه با بیان اینکه صــادرات نیاز به 
تولید با کیفیــت و بازار خــوب دارد و باید 
پایدار باشــد، اظهــار کــرد: الان صادرات 
مقطعی اســت؛ مثلا یک دوره ای به عراق و 
افغانستان صادر می شــود و بعد با یک اتفاق 
متوقف می شود. ما دنبال پایداری صادرات 
با قوانین هســتیم. اما وقتی سیاســت های 
سرکوب قیمتی دنبال می شــود نمی توان 
تولید داخل و صادرات را جــدا کرد. تولید 
پیوسته اســت و وقتی نمی توان آپشن های 
جدید اضافه کرد و قطعات با کیفیت آورد در 

صادرات تاثیر دارد.

آماری از صادرات و ارزبری لوازم خانگی
هاشــمی ادامه داد: صادرات لوازم خانگی و 
قطعات به طور متوسط سالانه ۳۰۰ میلیون 
دلار اســت که خیلــی مبلغ کمی اســت. 
ارزبری این صنعت در ســال ۱۴۰۰ معادل 
۱.۳ میلیارد دلار بوده است. بنابراین باید به 
دنبال توزن و بعد تراز مثبت باشــیم که نیاز 

به تعاملات صحیح با دنیا دارد.
البته به گفته دبیــر کل انجمن صنایع لوازم 
خانگی ایران در حال حاضر مجلس شورای 

اسلامی به موضوع قیمت گذاری دستوری 
ورود کرده اســت. همچنین از طریق اتاق 
بازرگانی تهران و دانشــگاه شریف جلساتی 
برگزار و راه حل های علمی خروج از قیمت 
گذاری دستوری تهیه و به مجلس ارائه شده 
است. راهکار انجمن روش های آزموده شده 
و دانش محور در دنیا اســت. مکانیزم عرضه 
و تقاضا بهترین روش برای تعیین قیمت در 
بازار است. حتی اگر ستاد تنظیم بازار مجوز 
۶۰ درصــدی افزایش قیمــت بدهد امکان 
پذیر نیســت، چون رقابت در بــازار وجود 
دارد. چرا که در هر گــروه کالایی بالای ۲۰ 

تولیدکننده فعال هستند.
وی افزود: اگــر هم دولت بر نظــارت اصرار 
دارد، ســازمان حمایــت ضوابطــی دارد 
که بر اســاس آن تولیدکننده مجاز اســت 
قیمت تمام شــده کالا را با ۱۷ درصد سود 
بفروشد که الآن خود این سازمان آن را نقض 
می کند. پیشــنهاد بعدی ما نظارت پسینی 
است که یعنی واحد تولیدی بر اساس قیمت 
نهاده ها، قیمت مصــرف کننده را برآورد در 

سامانه اعلام کند و اگر شاکی وجود داشت 
سازمان حمایت رســیدگی کند. اما ستاد 
تنظیم بازار اصرار به نظارت پیشــینی دارد 

که کارآمد نیست.

دنبال افزایش قیمت نیستیم
هاشــمی در ادامه در پاســخ به سوال ایسنا 
درباره احتمال افزایــش مجدد قیمت لوازم 
خانگی در سال جاری، گفت: دنبال افزایش 
قیمت نیستیم. هیچ تولیدکننده ای دنبال 
گران شدن کالا نیست. اما باید اجازه دهیم 
تولیدکننده بر اســاس تورم بــرای تعدیل 

قیمت اقدام کند.
تولیدکننــدگان بخاطــر شــرایط رکود از 
افزایش قیمت ســود نمی برند، اما بر اساس 
قیمت نهاده ها ممکن اســت مجبور باشند 
بــرای بقا قیمت خود را بســته به شــرایط 
افزایش دهنــد. البته طبق توافقــی که با 
سازمان حمایت شــده، اگر افزایش قیمت 
نهاده ها زیر ۵پنج درصد باشــد، درخواست 

افرایش قیمت نمی دهیم.

وم ارتقای فناورانه بنگاه های کوچک و  نوسازی و بازسازی آنها لز

ح بودیم، ولی حالا؟ زمانی در صنعت کفش و نساجی مطر

آگهی فقدان سند مالکیت
شناسه آگهی:1363822

ســند مالکیت ششدانگ اعیان ســاختمان پلاک ثبتی شماره 5704 فرعی از 
یک اصلی بخش دو شــاهرود در دفتر جلد 164 صفحه 67 ذیل شماره ثبت 
23814 به نام آقای رســول محمدیان قرقی صادر و تســلیم گردیده است. 
که عرصه ملک وقف و اســتیجاری می باشــد. ســپس مالک با دو برگ فرم 
استشهادیه تقاضای صدور سند مالکیت المثنی به علت اسباب کشی را نموده 
اســت. لذا برابر تبصره یک ماده 120 آئین نامه قانــون ثبت مراتب یکبار 
در یکی از روزنامه های کثیرالانتشــار آگهی تا هرکس نسبت به صدور سند 
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وزارت نیرو گزارش داد
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تعهد وزارت نفت بر اجرای کامل مصوبه های 
استانی دولت

وزیر نفت بر تعهد وزارت نفت برای اجرای کامل مصوبه های ســفرهای 
استانی دولت و ایفای مسئولیت اجتماعی در قبال جوامع محلی تأکید 

کرد.
 جواد اوجی با انتشار مطلبی در صفحه کاربری خود در توئیتر نوشت:

»ســفرهای اســتانی رئیس جمهوری و حضور میدانی در کنار مردم، 
نشان از اهتمام دولت بر مواجهه مســتقیم با مسائل و حل آنها و در یک 

کلام، بازگشت دولت به مردم دارد.
وزارت نفــت خود را متعهد به اجــرای کامل مصوبات ســفرها و ایفای 

مسئولیت اجتماعی در قبال جوامع محلی می داند.«

وزارت برق عراق:
 برای افزایش واردات گاز، در حال مذاکره 

با ایران هستیم
ســخنگوی وزارت برق عراق گفت: واردات گاز از ایران ۴۵ میلیون متر 

مکعب است اما نیاز واقعی بیش از این مقدار است.
به نقل از پایگاه خبری الفرات، وزارت برق عــراق اعلام کرد که در حال 
مذاکره با طــرف ایرانی برای افزایــش واردات گاز به عــراق برای بهره 

برداری از ایستگاه های برق این کشور است.
احمد العبادی، ســخنگوی وزارتخانه برق عراق گفت: پس از پرداخت 
هزینه گاز ایــران، درصــد واردات گاز از این کشــور بــه ۴۵ میلیون 
مترمکعب افزایش یافت، اما نیاز واقعــی ما در حال حاضر بین ۵۰ تا ۵۵ 

میلیون مترمکعب است.
گفتنی است، عراق در پایان ژوئن گذشــته ۱.۶ میلیارد دلار به عنوان 
بدهی گاز به ایران پرداخت کرده بود که پس از آن، صادرات این کشــور 

به عراق، روزانه ۵ میلیون متر مکعب افزایش یافت.

مدیرعامل سازمان بنادر اعلام کرد
 آغاز انتقال نفت توقیف شده ایران در یونان 

به نفتکش ایرانی
 مدیرعامل سازمان بنادر و دریانوردی از آغاز عملیات بازگرداندن نفت 
توقیف شده کشــتی »لانا« تحت پرچم جمهوری اسلامی در یونان از 

شب گذشته خبر داد.
به گزارش پایگاه اطلاع رسانی ســازمان  بنادر و دریانوردی، »علی اکبر 
صفایی« با بیان اینکه کشــتی »لانا« تحت پرچم جمهوری اســلامی 
ایران نفت متعلق به یک شرکت خصوصی جمهوری اسلامی ایران بود، 
اظهار داشت: این کشتی که دچار نقص فنی شده بود در سواحل یونان 
متوقف و بار آن به درخواســت دادگاه آمریکایی، توســط دولت یونان 
توقیف شــد.به گفته وی، پس از انجام اقدامات لازم توســط جمهوری 
اســلامی ایران و پیگیری های مجدانــه صورت گرفته توســط تمام 
ارگان های مرتبط کشور، دادگاه یونانی نســبت به صدور حکم، جهت 

بازگرداندن نفت به مالک ایرانی، اقدام کرد.

مدیرعامل ســازمان بنادر و دریانوردی با بیان اینکــه در نهایت پس از 
انجام اقدامات فنی صورت گرفته در مورد کشــتی لانا و انجام تعمیرات 
مربوطه از شب گذشته عملیات بازگرداندن بخشــی از بار کشتی آغاز 
شد، افزود: بازگرداندن این بخش از بار کشــتی که به تانکری در اجاره 

آمریکایی ها منتقل شده بود، آغاز شده است.
گفتنی اســت، دولت یونان ۲۵ ماه مه ســال جاری به درخواست یک 
دادگاه آمریکایی، محموله نفتکش لانا را توقیــف کرد و تانکر مذکور را 
که به دلیل نقص فنی به سواحل یونان منتقل شــده بود ، متوقف کرد 
و دولت یونان اذعان کرد که این محموله نفتی را به درخواســت وزارت 

دارایی آمریکا توقیف کرده است!

یک فرصت برای نفت و گاز ایران
نماینده ســابق ایران در اوپک گفت: در شــرایط فعلی که اروپا درگیر 
بحران انرژی شده، یک فرصت مثبت برای خودنمایی ایران ایجاد شده 

است که می تواند نتایج خوبی را به دنبال داشته باشد.
محمد خطیبی، با بیان اینکه چنانچه موانع برداشــته شــود، ایران به 
راحتی و در فرصتی کوتاه می تواند بخشی از نیازهای اروپا را تامین کند، 
اظهار کرد: پیش از تحریم ها به اروپا صادرات نفت داشــتیم و درصورت 
رفع تحریم ها می توانیم با مشــتریان قدیمی و یا حتی مشتریان جدید 
تعامل داشته باشــیم، بنابراین در مورد نفت مشــکلی وجود ندارد و در 

زمانی کوتاه می توانیم نیازهای اروپا را برطرف کنیم.
وی افزود: درباره گاز نیازمند ســرمایه گذاری هستیم و در کوتاه مدت 
نمی توان نسبت به این مســاله امیدوار بود و باید نگاه بلندمدت به این 
موضوع داشت؛ اگر اروپایی ها مایل باشــند که نیاز گازی خود را از ایران 
تامین کنند، باید در این کشور ســرمایه گذاری و به شکل خط لوله و یا  
LNG نیاز خود را تامین کنند و در مجمــوع باید گفت که صادرات گاز 
به اروپا در کوتاه مدت عملی نیســت اما در بلندمدت می توان این کار 
را پیش برد.این کارشناس ارشــد حوزه انرژی با اشاره به پتانسیل های 
بالای ایران در حوزه صنعت گاز، گفت: ایــران ظرفیت بالایی در منابع 
گازی دارد و می تواند بخشــی از نیازهای اروپا را تامیــن کند و این دو 
فرصت برای ما وجود دارد و می توانیم از آن اســتفاده کنیم؛ البته برای 
اروپا نیز یک فرصت خوب به حساب می آید و می توان این مساله را یک 

بازی برد-برد برای ایران و اروپا دانست.
خطیبی با اشــاره به وضعیت بازار با توجه به بحران اروپا، تاکید کرد: در 
شــرایط فعلی بازار تحت تاثیر دو نیروســت، باتوجه به اینکه به سمت 
فصل پاییز و زمســتان پیش می رویم، تقاضای فصلی افزایش می یابد و 
این یک عامل تقویت کننده بــوده، اما از طرفی بالا بودن تورم و احتمال 
وقوع رکود اقتصادی به ویژه در کشــورهای صنعتــی موجب کاهش 
قیمت ها شده اســت تا جایی که اخیرا حتی شاهد قیمت های زیر ۱۰۰ 

دلار نیز بودیم.
وی با بیان اینکه این رکــود اقتصادی می تواند تقاضــا را کاهش دهد، 
گفت: این عوامل موجب شــده تا قیمت ها روند کاهشی داشته باشند، 
درواقع احتمال وقوع رکود اقتصادی به ویژه در کشــورهای صنعتی و 
عامل فصلی موجب وقوع تغییراتی در قیمت می شــود و باید دید کدام 

یک بر دیگری غلبه می کند.
این کارشــناس با اشــاره به وضعیت ایران در بازار گفت: ایران کماکان 
درگیــر محدودیت اســت و تحت تاثیــر تحریم ها نمی توانــد از توان 
صادراتی خود اســتفاده کند، البته در این شــرایط نیــز صادرات نفت 
صورت می گیرد اما این تمام توان ایران نیست، چنانچه موانع برداشته 

شود، می توانیم نفت بیشتری صادر و درآمدهای بیشتری را اخذ کنیم.

و نیر

 عملیات لوله گذاری دریایی خط انتقال گاز نخســتین 
ســکوی فاز ۱۱ پارس جنوبی در خلیج فارس به پایان 
رســید.به گزارش شــرکت نفت و گاز پارس، عملیات 
لوله گذاری خط انتقال گاز موقعیت دریایی ســکوی 
۱۱B از فــاز ۱۱ پارس جنوبی که با اســتقرار شــناور 
لوله گذار سی مستر از ششــم مردادماه آغاز شده بود، 

روز گذشته )جمعه، ۲۱ مرداد ۱۴۰۱( به پایان رسید.
این عملیات شامل یک رشته خط لوله ۳۲اینچ دریایی 
گاز تــرش و یک رشــته خط لولــه ۴.۵ اینــچ تزریق 
منواتیلن گلایکول به طول تقریبی ۱۵ کیلومتر اســت 
که از طریــق اتصال در کیلومتر ۱۸ خــط لوله دریایی 
ســکوی دریایی ۱۲C از فاز ۱۲ پارس جنوبی، وظیفه 

انتقال گاز ترش ســکوی ۱۱B را به پالایشگاه خشکی 
بر عهده دارد.

هدف از اجرای این خط لوله، انتقال روزانه ۲۸ میلیون 
مترمکعب گاز تولیدی ســکوی ۱۱B پارس جنوبی به 
پالایشگاه خشــکی فاز ۱۲ در منطقه پارس ۲ کنگان 
خواهد بود.بر اســاس ایــن گزارش، عــلاوه بر بخش 

لوله گذاری دریایی، شــرح کار مرحله نخســت طرح 
توســعه فاز ۱۱ پارس جنوبی، نصب جکــت، انتقال و 
نصب عرشه ســکوی ۱۲C به موقعیت ۱۱B، حفاری و 
تکمیل ۴ حلقه چاه است که با اجرای آن ظرفیت تولید 
گاز از میدان مشترک پارس جنوبی به میزان روزانه ۲۸ 

میلیون مترمکعب افزایش می یابد.

گاز

ســمیرا ربیع  تابستان امســال در حالی 
از نیمه گذشــت که نه تنها برخلاف ســال 
گذشــته تجربه های تلخ خاموشــی های 
گسترده برق تکرار نشــد، بلکه به ظرفیت 
تولیــد بــرق کشــور نیــز افزوده شــد و 
دستاوردی ارزشمند که به واسطه مجموعه 

عوامل متعددی رقم خورد.
به گــزارش پایــگاه اطلاع رســانی وزارت 
نیرو حفظ پایداری شــبکه برق سراســری 
در تابستان ســال جاری و نیز جلوگیری از 
خاموشی های گسترده و ناگهانی به ویژه در 
بخش خانگی حالا برای بسیاری این سؤال 
را ایجــاد کرده که دولت ســیزدهم چگونه 
توانست به این موفقیت دســت پیدا کند و 
از بروز خاموشی های گســترده، آن هم در 
روزهای اوج بار مصرف برق جلوگیری کند؟

واقعیت این است که این مهم به واسطه یک 
یا دو اقدام به خصوص این مهم محقق نشده 
و مجموعه عواملی متعــدد در حوزه تولید، 
عرضــه و مصرف بــرق در کنار هــم زمینه 
حفظ پایداری شــبکه برق را در سال جاری 
فراهم کرد که در ادامه تلاش می شــود تا به 
اهم اقداماتی که زمینه ســاز تحقق آن شد 

به اختصار اشاره شود.

ایجاد ۶ هزار مگاوات ظرفیت جدید 
تولید برق

باتوجه به تجربه تلخ خاموشــی های مکرر 
در تابســتان ســال ۱۴۰۰ وزارت نیــرو از 
روزهــای آغازین اســتقرار دولــت جدید 
مصمم شــد تا برای تابستان ۱۴۰۱ حداقل 
۶ هزار مگاوات ظرفیت تولیــد جدید وارد 
مدار کند که از این رقــم ۴۲۵۰ مگاوات از 
طریق نیروگاه هــای حرارتی، ۵۰۰ مگاوات 
از طریق انرژی هــای تجدیدپذیر و ۱۱۰۰ 
مگاوات نیز از طریق ارتقــای نیروگاه های 
فعلی حاصــل شــد؛ همچنین بــه دنبال 
پیگیری و رایزنی های صورت گرفته امسال 
نسبت به سال گذشته ظرفیت واردات برق 
نیز از کشــورهای ارمنســتان، آذربایجان 
و ترکمنســتان تا ۲۰۰ مگاوات نســبت به 
گذشــته افزایش یافت؛ مجموعه اقداماتی 
که در مجموع چیزی بیش از ۶ هزار مگاوات 
نسبت به سال گذشــته به ظرفیت تولید و 

عرضه برق کشور اضافه کرد.

انجام تعمیرات ۹۵ درصدی 
نیروگاه های کشور در زمستان ۱۴۰۰

یکی از دلایل مهمی که ســبب شد صنعت 

برق در تابســتان ســال ۱۴۰۰ با مشــکل 
جدی در حوزه تأمین برق مواجه شود، این 
بود که در زمستان ســال ۱۳۹۹ تعمیرات 
نیروگاهی به موقع و به صــورت حداکثری 
انجام نشد و در بهترین شرایط، نیروگاه های 
حرارتی کشــور با ۷۵ درصد ظرفیت خود 
آماده بهره برداری در تابســتان شدند. این 
در حالی اســت که تا اردیبهشت ماه ۱۴۰۱ 
تعمیرات نیروگاهی کشــور به بیش از ۹۵ 
درصد رســید و به همین دلیل نیروگاه های 
حرارتی کشــور با حداکثر توان آماده تولید 
برق در تابستان امسال شدند؛ اتفاقی که در 
سایه پیگیری های مکرر شخص وزیر نیرو و 
سایر مقام های ارشد وزارتخانه و نیز تعامل 
خوب و سازنده با وزارت نفت و شرکت ملی 

گاز رقم خورد.

مدیریت مطلوب ذخایر آبی 
نیروگاه های برقابی

باتوجه به تعمیرات حداکثری نیروگاه های 
حرارتــی در زمســتان ۱۴۰۰ و افزایــش 
ظرفیت تولید این نیروگاه ها در اردیبهشت 
و نیمه اول خردادماه ســال جــاری، امکان 
حفــظ ذخایــر آبی پشــت ســدها برای 
به کارگیری نیروگاه های برقابی در ایام اوج 
بار مصرف فراهم و همین امر ســبب شد تا 
نیروگاه های برقابی کشــور نیز در روزهای 
گرم ســال و اوج مصرف با حداکثر ظرفیت 
وارد مدار شــوند و به افزایش ظرفیت تولید 

برق کمک شایانی کنند.

اصلاح تعرفه ها و وضع پاداش برای 
کم مصرف ها و جریمه برای پرمصرف ها

وزارت نیــرو بــرای اینکه بتوانــد در حوزه 
مصرف بخش خانگی مدیریت مطلوب تری 
را اعمــال کنــد و از مصرف بیــش از اندازه 
پرمصرف هــا جلوگیری کند، مســتند به 
قانون هدفمند کردن یارانه ها و اجرای حکم 
مندرج در بند )ی( تبصره )۸( قانون بودجه 
ســال ۱۴۰۰ کل کشــور، نحوه محاســبه 
تعرفه برق مصرفی مشــترکان را تغییر داد 
که بر اســاس نه تنها مصرف برق داخل الگو 
مشمول یارانه می شود، بلکه کاهش مصرف 
در این چارچوب مشــمول پاداش حتی تا 
رایگان شدن قبض نیز می شــود و از آن سو 
مصرف برق بیــش از الگو از شــمول یارانه 
خارج می شــود؛ اقدام مهم و مؤثری که در 
مدیریت مطلــوب مصرف بــرق در بخش 

خانگی نقش اثرگذاری داشت.

نصب کنتورهای هوشمند برای 
مشترکان پرمصرف

باتوجه به اینکه بر اساس آمار رسمی، درصد 
اندکی از مشترکان خانگی )حدوداً ۴ درصد( 
که نزدیک ۱۵ درصــد از مصــرف برق این 
بخش را اســتفاده می کنند، مدیران صنعت 
برق در یک ســال گذشــته تلاش کردند تا با 
نصب کنتورهای هوشــمند برای مشترکان 

پرمصرف میزان مصرف برق آن ها را به صورت 
دقیــق و آنلاین رصــد کنند تــا در صورت 
افزایش نامتعــارف مصرف در ســریع ترین 
زمان ممکن، نســبت به قطع بــرق آن ها و یا 

هرگونه ترتیب اثر دیگری اقدام شود.

مدیریت میزان مصرف برق در 
بخش های صنعت، کشاورزی و اداری

وزارت نیرو در ســال جاری و باهدف حفظ 
پایداری شبکه، برنامه نسبتاً جامع و کاملی 
را از مدت ها قبــل به تأییــد هیئت دولت 
رســاند و با اطلاع رســانی قبلی و در قالب 
تعامل با وزارتخانه های جهاد کشــاورزی، 
صمــت و نیز ســایر دســتگاه های دولتی 
وارد فــاز اجرایی کرد. به موجــب این اقدام 
با برنامه هایی منعطف و متنوع تلاش شــد 
تا میــزان مصرف بــرق در بخش های مورد 

اشاره به طور مطلوب مدیریت شود.
به طور مثال در بخش کشــاورزی و در قالب 
تفاهم نامه های منعقد شــده با کشــاورزان 
مقرر شــد تا از ســاعت ۱۱ الی ۱۸ به مدت 
۵ ساعت چاه های کشاورزی خاموش شوند. 
همچنین در بخش صنعت نیــز به گونه ای 
عمل شــد که از ۶۳۰ هزار مشترک صنعتی 
در کشور، ۵۸۰ هزار مشــترک بدون هیچ 
محدودیــت و برنامه مدیریــت مصرف، از 
انرژی کامل در اوج بار سال ۱۴۰۱ استفاده 
کردنــد و بــرق ۴۹ هزار و ۵۵۸ مشــترک 
صنعتی دیگــر نیز که در ســال گذشــته 

به صورت روزانه و از ساعت ۱۱ صبح لغایت 
۲۰ قطع می شد، امســال تنها به مدت ۱۲ 
ســاعت در هفته طی یک روز آن هم تنها از 

ساعت ۱۱ تا ۲۳ قطع شد.
برای ۴۴۲ مشــترک بزرگ صنعتی کشور 
نیز باتوجه به مدیریت بازار و آســتانه تولید، 
به گونه ای برنامه ریزی  شد که هرکدام از این 
صنایع بزرگ، در ســه ماه محدودیت برقی 
تنها یک ماه با مدیریت مصرف درگیر شدند 
و نه تنها انرژی برقشان در دیگر ایام اوج بار به 
طور کامل تأمین شد، بلکه در همان یک ماه 
نیز امکان اســتفاده نامحدود از برق شبانه 
برایشان فراهم شــد تا با کمترین آسیب از 

دوران اوج مصرف برق امسال عبور کنند.
همچنیــن در بخش اداری عــلاوه بر تغییر 
ســاعت کاری ادارات باهــدف کاهــش 
مصرف برق در ســاعات گرم بعدازظهرها، 
شــرکت های توزیع بــرق بــا قاطعیت به 
برخورد بــا ادارات پرمصرف اقــدام کردند 
و در مجموع از این محل نیــز صرفه جویی 

قابل توجهی در مصرف برق رقم خورد.

فرهنگ سازی و اطلاع رسانی گسترده
وزارت نیرو در یک ســال گذشــته تلاش 
فراوانــی کــرد تــا از طریــق ابزارهــای 
اطلاع رســانی و تبلیغاتی مختلف و متنوع، 
اعم از فضای مجازی و رســانه های رسمی 
نسبت به آگاهی بخشــی در جامعه درباره 
اهمیت و ارزش انــرژی برق اقــدام کند و 
ضمن تشریح شــرایط مختلف این صنعت، 
عموم مردم را به کاهش مصرف برق دعوت 
کند؛ مجموعه اقداماتی که نقش پررنگی در 
کاهش میزان مصرف برق در بخش خانگی 
داشــت و در نتیجه به حفظ پایداری شبکه 
برق سراســری کمــک کرد.آنچــه در این 
گزارش مورد اشــاره قرار گرفــت، مروری 
مختصــر بر برخــی فعالیت هــا و اقدامات 
وزارت نیرو، مدیران و کارکنان صنعت برق 
به منظور مدیریت مطلوب شــبکه و اوج بار 
مصرف آن در تابســتان ســال جاری و تنها 
گوشه ای از ۱۰۰ برنامه به اجرا درآمده برای 
مدیریت تنگناهای موجــود بود، اما نباید از 
این مســئله غافل ماند که نظــم و مدیریت 
بیش از ۱۷ هزار مگاوات کســری تراز تولید 
و مصرف حاکم بر فضای تولیــد و تقاضا در 
صنعت برق اتفاقی نبــوده و حاصل زحمات 
یک ساله و جهادی یک صنعت عظیم است 
که بدون تردید مــردم ارزش آن را به خوبی 

درک کرده و بازمی شناسند.

پایان لوله گذاری دریایی نخستین سکوی فاز ۱۱ پارس جنوبی

 تعرفه های آب باید اصلاح شود

برخوردهای قهرآمیز چاره کار بحران کم آبی نیست
خریدار   استاد دانشــکده محیط زیست 
دانشــگاه تهران با بیــان اینکــه تهدید و 
برخوردهای قهرآمیز با مشترکان پرمصرف 
و بد مصرف چاره کار مقابله با کم آبی نیست، 
گفت: اصلاح تعرفه ها و دریافت بهای واقعی 
آب از مشترکانی که الگوی مصرف را رعایت 
نمی کنند، راهکار مؤثرتــری برای مقابله با 

کم آبی است.
»غلامرضــا نبی بیــد هندی« با اشــاره به 
شــرایط جغرافیایی ایران و قرار گرفتن در 
منطقه ای خشک و نیمه خشک، افزود: آب 
موضوع مهمی در بخش هــای اقتصادی و 
امنیت اجتماعی است و کمبود آن می تواند 
در مسیر توســعه برای هر کشوری مشکل 

ایجاد کند.
از چالش هــای کشــورهای  یکــی  وی 
درحال توســعه نظیر ایــران را تجمع زیاد 
جمعیت در شــهرها به ویژه پایتخت عنوان 
و خاطرنشــان کرد: در ایران، متمرکز شدن 
جمعیت در شــهرهایی نظیر تهران و کرج و 
سایر کلان شهرها به تشدید مشکل کم آبی 

کمک می کند.
نبــی بیــد هنــدی گفــت: میــزان آب 
تجدیدپذیــر در ایران محــدود و توزیع آن 
در مناطــق مختلــف نیز متفاوت اســت، 
سهم مناطق شــهری به ویژه تهران از منابع 
آب تجدیدپذیــر کمتــر از ســایر مناطق 
اســت و برای جبران ایــن محدودیت، باید 
برنامه ریزی مناســب تری جهت استحصال 
آب از منابع دیگری نظیر آب های مشترک 

و مرزی داشته باشیم.
ایــن اســتاد دانشــگاه مطالعه دوبــاره و 

به روزرســانی برنامه جامــع آب و تقویت 
مســائل نظارتی در امــور توســعه ای را از 
اقدام هــای لازم و ضروری بــرای مقابله با 
کم آبی در کشور دانست و ادامه داد: توسعه 
نامتوازن در کشور، نسبت جمعیت شهری و 
روستایی را به هم زده و تأمین آب در مراکز 
تجمع جمعیتی به ویژه در شهرهای بزرگ 

را با چالش روبرو کرده است.
وی با تأکید بر لزوم تقویت نظارت و راهبری 
در اجرای طرح های تأمین آب، افزود: ازنظر 
آماری حدود شــش میلیارد مترمکعب آب 
شــرب در مناطق شهری کشــور تولید و از 
این میزان حدود چهــار میلیارد مترمکعب 
به مصرف و فروش می رســد که این میزان 
در مناطق روســتایی به یک و نیم میلیارد 
مترمکعب تولید و یــک میلیارد مترمکعب 
فروش آب می رســد و تفاوت بیــن تولید و 
فروش آب شرب نشــان دهنده هدررفت و 

آب به حساب نیامده است.

اجرای خرید تضمینی آب
نبی بیــد هندی رقــم ۳۰ درصــدی آب 
به حســاب نیامده در مناطق شــهری و ۳۵ 
درصدی در مناطق روســتایی را در تشدید 
چالش کم آبی بســیار مؤثر خواند و گفت: از 
طرفی کاهش بارندگی ها در سال آبی جاری 
و افزایش دمای هوا به گسترش دامنه و عمق 
کم آبی در تابســتان جاری منجر شده است 
و یکی از اقدام هایی کــه می تواند به مقابله 
با کم آبی در کوتــاه و بلندمدت کمک کند، 

استفاده از آب های غیرمتعارف است.
به گفته وی، برای تحقق ایــن موضوع باید 

در کوتاه مدت اتاق فکری تشکیل و موضوع 
مدیریت عرضه ازجمله خرید تضمینی آب 
از افراد علاقه مند به سرمایه گذاری بر روی 
تولیــد آب از طریق نمک زدایــی آب دریا و 
استحصال آب های غیرمتعارف مطرح شود 
و پیگیری این موضوع به ویژه در استان ها و 

شهرهای ساحلی ضروری است.

 کشور پرمصرفی ازنظر مصرف
 آب هستیم

استاد دانشگاه تهران بیان کرد: در بلندمدت 
نیز باید به سمت طرح های مدیریت تقاضای 
آب حرکــت کنیــم و در ایــن زمینه، آب 
به حســاب نیامده را تا جایی که امکان پذیر 

است، کاهش دهیم.
وی ادامــه داد: ما کشــور پرمصرفی ازنظر 
مصرف آب هستیم و موضوع فرهنگ سازی 
باید جزو برنامه های بلندمــدت قرار گیرد، 
اما باید توجه داشــت که رفتارهای قهرآمیز 
و تهدید مشترکان پرمصرف و بد مصرف به 

قطعی آب یا انشعاب چاره کار نیست.

سرانه مصرف آب در ایران سه برابر 
کشورهای دیگر است

نبی بید هندی ســرانه مصــرف آب هر فرد 
ایرانی را روزانه ۲۵۰ لیتر اعلام و خاطرنشان 
کرد: این میزان دو تا ســه برابر کشــورهای 
دیگر است و مصرف بالا موضوعی نیست که 
برای مصرف کنندگان ما امتیازی محسوب 
شــود و یکی از راه هایــی کــه می تواند به 
کنترل مصرف منجر شــود، دریافت هزینه 
از مشــترکان به ازای تولید میزان فاضلاب 
اســت تا از این طریــق مصرف کنندگان به 
کنترل مصارف خود مجاب شوند.این استاد 
دانشــگاه، فرهنگ ســازی برای استفاده از 
تجهیزات کنترل کننــده مصرف و حمایت 
دولت از سازندگان این تجهیزات را اقدامی 
لازم بــرای مقابله بــا کم آبــی خواند.وی 
اضافه کرد: کولرهای آبی موجود در کشــور 
مصرف آب بالایی دارند و مصرف کنندگانی 
که در فصل گرما ناگزیر به اســتفاده از این 
تجهیزات هســتند، نباید مقصر شــناخته 
شــوند، چراکه رفع این چالش به همکاری 
وزارتخانه هــا و ارگان هــای مختلف نظیر 
وزارتخانه هــای نیــرو، راه و شهرســازی، 

صنعت و معدن و تجارت  نیاز دارد.

دغدغه کم آبی
نبی بید هنــدی تاکید کرد: گاه احســاس 
می شــود دســتگاه های تصمیم گیرنده و 
مجری بیشتر از مردم به فرهنگ سازی نیاز 
دارند، چراکه وقتی ما مراکز تجمع جمعیت 
را در مناطقی ایجاد می کنیم که دسترسی 
به آب دشوار است و از سویی، استانداردهای 

لازم برای تولید تجهیزاتــی مثل کولرهای 
آبی را نادیــده گرفتــه و از تولیدکنندگان 
بــرای تولیــد تجهیزات مناســب حمایت 
نمی کنیــم، از مشــترکان آب نباید انتظار 

بیشتری داشته باشیم.                   
ایــن کارشــناس حــوزه آب، نگرش های 
بخشــی در فرهنگ مدیریتی مسئولان را 
عامل بخشی از چالش های کم آبی در کشور 
دانســت و افزود: به نظر می رســد دغدغه 
کم آبی هنوز برای مســئولان ما جا نیفتاده 
اســت، چراکه به عنوان مثال در شــهرهای 
اطراف تهران نظیر دماوند و آبســرد مجوز 
ساخت وساز ویلاهای متعدد دارای استخر 
صادر می شــود، درحالی که آب موجود نه 
برای پر کردن اســتخر بلکه بایــد برای نیاز 

شرب شهروندان مصرف شود.
وی با بیان اینکه مــردم به دلیل حجم بالای 
اطلاع رســانی های انجام شــده، با چالش 
کم آبــی آشــنا شــده و آن را پذیرفته اند، 
گفت: گاه مردم با مشاهده هدررفت آب در 
نقطه ای از شــهر موضوع را پیگیری کرده و 
حتی به کســانی که آب را برای شستشوی 
خودرو و یــا درب مغازه و منــزل خود هدر 
می دهنــد، اعتراض می کنند و این نشــان 
می دهــد کــه موضــوع کم آبــی دغدغه 
بسیاری از شهروندان اســت اما شیوه های 
اطلاع رسانی باید به تدریج به گونه ای انجام 
شود که همه حتی برای هدررفت یک قطره 
آب نیز دغدغه داشــته و حســاس باشند 
و در ایــن زمینه، کــودکان و دانش آموزان 
مخاطــب خوبــی بــرای فعالیت هــای 

اطلاع رسانی و فرهنگ سازی هستند.
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معاون عتبات عالیات حج و زیارت کشور:
وی زائرین  وز به ر وی از  امر  مرز خسر

بازگشایی می شود
 معاون عتبات عالیات حج و زیارت کشور گفت: مرز خسروی از  امروز به 

روی زائرین بازگشایی می شود.
حجت الاســلام صحبت الله رحمانــی اظهار کرد: روز گذشــته بازدید 
میدانی از بغداد تا مرز خســروی در شهرســتان قصرشــیرین استان 

کرمانشاه برای بررسی شرایط موجود انجام گرفت.
وی افزود: طی بازدید صورت گرفته شــرایط برای تردد زائرین اربعین 
آماده اســت و در مرز عراق نیز ۴۸ گیت برای تردد زائرین در نظر گرفته 

شده است.

معاون عتبات عالیات حج و زیارت کشــور تصریح کرد: بر اساس اعلام 
وزارت کشور مرز خســروی از جمله مرزهای در نظر گرفته شده برای 

راهپیمایی بزرگ اربعین است که زائران می توانند از آن استفاده کنند.
رحمانی بیان کرد: در مرز خسروی نیز توسط نیروی انتظامی ۵۸ گیت 
برای تردد زوار اربعین در نظر گرفته شــده که امید است مرز خسروی 

مجدد برای همیشه بازگشایی شود.
وی خاطر نشان کرد: مرز خسروی از ۱۶ محرم همزمان با ۲۳ مرداد ماه 

با عبور کاروان های رسمی حج و زیارت بازگشایی می شود.

بر اساس ابلاغیه شهرداری تهران
استقرار شرکت های دانش بنیان در واحدهای 

مسکونی ممکن شد
معاون شهرســازی و معماری شــهرداری تهران از امکان پذیر شــدن 
استقرار شــرکت ها و موسســات دانش بنیان در واحدهای مسکونی بر 

اساس مصوبه مجلس و ابلاغیه شهرداری تهران خبر داد.
 حمیدرضــا صارمی با اشــاره به ابلاغ دســتورالعمل مکان اســتقرار 
شــرکت ها و مؤسســات دانش بنیان به مناطق ۲۲ گانه شــهرداری 
تهران، گفــت: به دنبال تصویــب قانون جهش تولید دانــش بنیان در 
مجلس شــورای اســلامی و نامه اخیر معاونت علمی و فناوری ریاست 
جمهوری، عنوان دفتر شرکت های دانش بنیان به لیست مشاغل مجاز 
به استفاده از واحدهای مســکونی برای اســتقرار، در بند ۲۴ ماده ۵۵ 

قانون شهرداری ها، اضافه شد.

وی با اشــاره به تفاهم نامه معاونت علمی و فناوری ریاســت جمهوری 
و شــهرداری تهران با موضــوع »ایجــاد و ارتقا زیســت بوم نوآوری و 
کارآفرینی در راستای تحقق شــهر هوشمند در شهر تهران« بیان کرد: 
طبق یکی از تبصره های این تفاهم نامه، شــرکت ها و مؤسسات دانش 
بنیان و خلاق، واحدهای فناور مورد تأیید وزارت علوم یا معاونت علمی 
و فناوری و همچنین مراکز نوآوری و شــتاب دهنده ها، شــرکت های 
دانش بنیان یــا خلاق تائید شــده بــا اولویت حوزه هــای مأموریتی 
شهرداری، به شرط عدم ایجاد مزاحمت برای همسایگان و مجاورین و 
اخذ مجوز از سازمان فناوری نوین و نوآور شهری، می توانند برابر ضوابط 
و مقررات، در پهنه هــای مختلف و در واحدهایی با کاربرد مســکونی، 
فعالیت کنند.معاون شهردار تهران افزود: شهرداری تهران موظف شده 
است تا به منظور تســهیل گری، هماهنگی و یکپارچگی اقدامات حوزه 
نوآوری و فناوری در این نهاد، نسبت به راه اندازی سازمان فناوری های 
نوین و نوآور با اســتفاده از ظرفیت ها و امکانات موجود اقدام کند اما تا 
زمان تشکیل این سازمان، موضوعات مربوطه، از طریق مرکز هوشمند 

شهر تهران، قابل رسیدگی و اقدام است.

رئیس مرکز وکلای قوه قضائیه:
 نتایج آزمون مرکز وکلا در آینده ای نزدیک

 اعلام می شود
رئیس مرکــز وکلای قوه قضاییــه آخرین وضعیت اعــلام نتایج مرکز 

وکلای قوه قضاییه را تشریح کرد.
حســن عبدلیان پور در جمع خبرنگاران و در خصوص آخرین وضعیت 
اعلام نتایج برگزاری آزمون مرکز وکلای قوه قضائیه گفت: یک ســری 
اســتعلامات از ســازمان ســنجش در این رابطه اخــذ و رایزنی هایی 
با نمایندگان مجلس شــده اســت.وی با بیان اینکه همه تلاش ما این 
است که حقی از کسی ضایع نشــود، گفت: اگر تأخیری در اعلام نتایج 
آزمون وکالت صورت گرفته است تا بخشی طبیعی است و اگر بیشتر از 
این طول بکشد به دلیل برخی اســتعلامات است و انشالله با یک تعامل 
خوب مسئله حل می شــود.رئیس مرکز وکلای قوه قضائیه گفت: سعی 

می کنیم نتایج آزمون در آینده ای خیلی نزدیک، اعلام شود.
عبدلیان پور ادامه داد: هیچ فشــاری در خصوص نتایج آزمون بر مرکز 
وکلا وارد نیست و صحبت ما این است که قانون باید به درستی اجرا شود 
و مر قانون باید رعایت شــود.وی افزود: اگر مر قانون بگوید ۳ هزار انجام 
می دهیم و اگر بگوید ۳۰ هزار پذیرفته باز هم انجام می دهیم. تأخیری 
که ایجاد شده به دلیل تفسیر از ماده قانونی است و امر عجیبی محسوب 
نمی شــود.رئیس مرکز وکلای قوه قضائیه در خصوص برگزاری آزمون 
شفاهی گفت: آزمون شــفاهی نداریم بلکه گزینش داریم و قانون ما را 
موظف به اجرای آن کرده است. افرادی که با مال و جان مردم در ارتباط 
هستند باید گزینش شوند.وی در ادامه و از تخصصی شدن وکالت خبر 
داد و گفت: به دنبال این هســتیم که وکالت ها تخصصی شوند و در این 
رابطه ۷ دپارتمــان و ۳۷ زیر مجموعه در مرکز فعــال کردیم.عبدلیان 
پور از پیگیری طرح وکیل خانواده خبر داد و گفــت: وکالت خانواده را 
دنبال می کنیــم و معتقدیم که اگر فرهنگ اســتفاده از وکیل را دنبال 
کنیم، بسیاری از مشکلات حل می شود.رئیس مرکز وکلای قوه قضائیه 
درپاســخ به ســوال مهر مبنی بر اینکه اخیراً وزارت اقتصاد لیستی از 
فهرست دســتگاه هایی متخلف در صدور مجوزها را به سازمان بازرسی 
اعلام کرده است که نام مرکز وکلای قوه قضائیه هم در این لیست دیده 
می شود، آیا به بازرسی توضیحات دادید؟ گفت: سازمان بازرسی تا این 

لحظه توضیحاتی از ما نخواسته و اگر بخواهند قطعاً اعلام می کنیم.

شهر

معاون تامین نهاده ها و مشــارکت های اقتصادی بنیاد 
برکت گفــت: شــتاب دهنده کارآفرینــی اجتماعی 
بــا مشــارکت بنیادبرکــت و باهدف تســهیل گری 
و توســعه گری درحوزه صنایــع فرهنگــی و به ویژه 
نوشت افزار ایرانی آغاز به کارکرده و بر تولید محصولاتی 
که پیش از این امکان ساخته شــان در داخل کشــور 

وجود نداشته، تمرکز کرده است.
هــادی جوهــری افــزود: شــتاب دهنده کارآفرینی 
اجتماعی به عنوان یکی از واحدهای مشــارکتی بنیاد 
برکت توانســته اســت با حمایــت از تولیدکنندگان 
لوازم التحریر، علاوه بر احیای زیســت بوم نوشت افزار 
ایرانی، صادرات محصولات را به کشــورهای دیگر آغاز 

کند.
وی خاطرنشــان کرد: ســوریه به عنوان اولین مقصد 
نوشت افزارهای ایرانی انتخاب و صادرات به این کشور 

آغاز شده است.
وی تاکید کرد: شــتاب دهنده کارآفرینی اجتماعی با 

مشارکت بنیاد برکت و با هدف تسهیل گری 
و توســعه گری در حوزه صنایع فرهنگی و به 
ویژه نوشــت افزار ایرانی آغاز بــه کار کرده 
و عــلاوه بر اشــتغال زایی در این حــوزه، بر 
تولید محصولاتــی که پیش از ایــن امکان 
ساخته شان در داخل کشــور وجود نداشته، 

تمرکز کرده است.
معاون مشارکت های اقتصادی بنیاد برکت ادامه 
داد: با بهره گیــری از شــرکت های دانش بنیان، 
تولید محصولاتــی همچون مداد اتــود و ماژیک 
نشانه زن )هایلایت( برای اولین بار در کشور آغاز 

شده است.  
جوهری در تشــریح اقدامــات دیگر شــتاب دهنده 
کارآفرینی اجتماعی گفت: این شــتاب دهنده با هدف 
ایجاد اشــتغال در حوزه های خانگی و کارگاهی، ۱۵۰ 
کارگاه تولید نوشــت افزار ایرانی را مورد حمایت قرار 
داده و باعــث احیا و به چرخــه تولید بازگشــتن این 

کارگاه ها شده است.
وی تصریح کرد: شــتاب دهنده کارآفرینی 
اجتماعی عــلاوه بــر تولید نوشــت افزار و 
لوازم التحریر ایرانــی، بر صادرات محصولات 
نیز تمرکز جدی داشــته و کشــور سوریه به 

عنوان اولین هدف انتخاب شده است.
جوهــری تاکید کــرد: عملکرد ایــن واحد 
مشــارکتی بنیاد برکت در حوزه صادرات نوشت افزار 
و لوازم التحریر ایرانی به ســوریه باعث شــد تا در میان 
برترین شــرکت های صادراتی ســتاد اجرایی فرمان 

حضرت امام)ره( قرار بگیرد.
به گفته معاون مشــارکت های اقتصــادی بنیاد 
برکت، علاوه بر سوریه کشورهای دیگری از جمله 
عراق، افغانســتان، عمان و روســیه نیز به عنوان 
مقاصد صادراتی لوازم التحریر ایرانی هدف گذاری 

شده اند.  
وی با اشاره به مشــکلات و موانع بر ســر راه صادرات 

نوشــت افزار ایرانی اظهار داشــت: وجود رقبای جدی 
در این حــوزه از جمله چیــن و هند که قطــب تولید 
لوازم التحریر در دنیا هســتند و به کشورهای مختلف 
از جمله ایران صادرات دارند، حضــور و رقابت در این 

عرصه را بسیار دشوار کرده است.
جوهری یادآور شــد: یکی از مشکلات بر سر راه صنایع 
فرهنگی و به طور مشــخص نوشــت افزار ایرانی خلا 
سیستم توزیع مناسب است و شتاب دهنده کارآفرینی 
اجتماعی علاوه بر ســرمایه گذاری، تامین مالی و اخذ 
تسهیلات برای کسب وکارهای فعال در این حوزه، در 
زمینه توزیع و صادرات محصولات نیز مشارکت جدی 

داشته است.
معاون مشــارکت های اقتصادی بنیاد برکت در پایان 
تاکید کرد: شــتاب دهنده کارآفرینــی اجتماعی به 
شکل مســتقیم در فرآیند تولید نوشــت افزار ایرانی 
مشــارکت نمی کند و بر تســهیل گری در این حوزه 

متمرکز است.

برکت

خریدار  نایب رییس انجمن داروســازان 
ایــران از پرداخت مطالبــات داروخانه ها از 
ســوی ســازمان های بیمه گر خبر داد و در 
عین حال درباره بروز برخی اشــتباهات در 
نسخه نویسی پزشــکان )در نسخه نویسی 
الکترونیک(، گفــت: نسخه نویســی باید 
متناســب با تخصص پزشــک انجام شود و 
در عین حال داروخانه ها هم باید روی نسخ 

نظارت داشته باشند.
دکتر ســید علی فاطمی  دربــاره وضعیت 
پرداخت مطالبات داروخانه ها، گفت: در حال 
حاضر بخش عمده ای از مطالبات از ســوی 
ســازمان های بیمه گر پرداخت شده است. 
باید توجه کرد ســازمان تامیــن اجتماعی 
بدهی بالایی را بــه داروخانه ها داشــت و از 
مهر ماه سال گذشته مطالبات داروخانه ها را 
نپرداخته بود، امــا در حال حاضر مطالبات را 
از مهر سال گذشته تا اردیبهشت ماه امسال 
که حدود هشــت ماه می شــود را به صورت 

یکجا پرداخت کرد. 
بدهی بیمه ســلامت کمتر و حدود ســه ماه 
بود که این ســازمان هم تا پایان تیر ماه طلب 
داروخانه ها را پرداخت کرد.وی با بیان اینکه 
امیدواریــم پرداخت مطالبــات داروخانه ها 
دیگر بیشــتر از دو ماه طول نکشــد، افزود: 
در قالب طــرح دارویاری نیز ســازمان بیمه 
ســلامت بخشــی از مطالبات را در تیر ماه 
پرداخــت کرده اســت، اما ســازمان تامین 
اجتمای در ایــن زمینه پرداختی نداشــته 

است.

وضعیت دارورسانی به مردم با اجرای 
دارویاری

فاطمــی با بیــان اینکــه در قالــب طرح 
دارویــاری چالــش جدی وجــود ندارد، 
گفت: در حال حاضر دارورســانی به مردم 
دچار اختلال نشــده اســت. در یک هفته 
آغاز طرح مشکلاتی در رابطه با سامانه ای 
که برای داروخانه ها در نظر گرفته شــده 
بود، وجود داشت، اما اکنون نسبتا فرآیند 
بهتر اســت و داروخانه ها مشــکل خاصی 
ندارنــد. در عین حال ســامانه بیمه ها هم 
متفاوت اســت. البته یکسری شرکت های 
خدمات کامپیوتر که سیســتم انبارداری 

و خروج را هــم بــرای داروخانه ها فراهم 
می کنند، هماهنگی هایی را با سازمان های 
بیمه گر انجام دادند و در نتیجه نیاز نیست 
داروخانه ها الزاما سراغ همه سامانه ها روند. 
این کار را بخــش خصوصی انجــام داده 

است. 
در حالــی کــه مــا انتظــار داشــتیم این 
یکپارچه سازی در قالب پرونده الکترونیک 
ســلامت اتفاق می افتــاد که انجام نشــد. 
اکنون بسیاری از شــرکت های نرم افزاری 
واســط های نرم افزاری فراهــم کردند که 
مجبور نباشیم ســراغ چندین سامانه بیمه 
رویــم. البته در ابتــدای طــرح دارویاری 
مجبور بودیم که از سایت خود سازمان های 

بیمه گر تایید لازم را دریافت کنیم.

اشتباه در نسخه نویسی الکترونیک
وی در ادامه درباره نسخه نویسی اشتباه در 
قالب نسخه نویسی الکترونیک، گفت: گاهی 
ممکن است پزشــک نســخه ای را اشتباه 
نوشته باشــد، اما خود داروساز در داروخانه 

مجددا نسخه را چک می کند. 
به عنوان مثال همکار دندان پزشکی بودند 
که به اشــتباه دارویی را کــه انتخاب کرده 

بودند، داروی آریتمی قلبی بوده و اگر بیمار 
آن را مصرف می کرد، دچار مشکل می شد. 
در اینجا خود داروســاز زمانی که داشــت 
نســخه را چک می کرد، متوجه شد که این 
دارو اصلا به نسخه دندان پزشکی نمی خورد 
یا مثلا به جای اینکه کورتون پنج را انتخاب 
کنند، برای کــودک ۵۰ را انتخــاب کرده 
بودند که دز بالایی اســت. وظیفه داروساز 
و داروخانه همین اســت که نسخه ای که از 
سوی پزشــک می آید، متناسب با وضعیت 
بیمــار و تخصــص پزشــک بســنجند و 
بررســی کنند که ممکن است اشتباهی در 

نسخه نویسی رخ داده باشد یا خیر.

منشی های نسخه نویس!
فاطمــی ادامه داد: با این حال این ریســک 
همچنان وجــود دارد و برخی از پزشــکان 
ممکن اســت دارویی را به اشتباه وارد کنند 
یا اینکه برخی پزشــکان هنوز نســخه را به 
دست منشی می دهند تا برای بیمار نسخه 

بنویسد.
 برای اینکه این ریسک به حداقل برسد، باید 
چند اقدام انجام شــود، اولا نسخه نویســی 
باید متناسب با تخصص پزشک انجام شود؛ 

به طوری که شــرکت های نرم افــزاری در 
نرم افزار متناسب با تخصص پزشک داروها 
را فیلتر کنند. باید تعریف شود که پزشکان 
بر اســاس تخصص شــان چه داروهایی را 
می تواننــد تجویز کنند. البته قــرار بود که 
موضوع از ســوی بیمه ها برطرف شود تا هر 
تخصصــی نتواند برخی داروهــا را انتخاب 
کند و سیستم هوشــمند باشد و آلارم دهد 
تا پزشــک متوجه شــود که فــلان دارو با 
تخصصش ارتباطی نــدارد. در حال حاضر 
این فیلترگذاری بــرای برخی اقلام دارویی 

انجام شده است.

اهمیت نظارت داروخانه ها روی
 نسخ تجویزی

وی افــزود: در عین حــال داروخانه ها هم 
باید روی نسخ نظارت داشته باشند. نسخه 
الکترونیک مزایای بســیار زیادی دارد، اما 
یکســری معایب مانند اشــتباه در انتخاب 

دارو هم دارد.
 این اشــتباه هــم می تواند در یــک بیمار 
کودک، بیمار بدحــال و... منجر به مرگش 
شود. بنابراین هم پزشکان و هم داروخانه ها 
باید دقت کنند و شــرکت های نرم افزاری 

هم فیلترهای لازم را متناســب با تخصص 
پزشک یا حتی ســن بیمار در نظر بگیرد تا 
در صورت اشتباه پزشــک، هشدار دهد. در 
عین حال پزشــکان نباید نسخه نویســی 
را به منشــی واگذار کنند و داروخانه ها نیز 
باید با دقت نسخ را بررســی کنند و پزشک 
داروخانه هم بر روی نســخ نظــارت کافی 

داشته باشد.

کمبودهای دارویی کماکان وجود دارد
فاطمــی دربــاره وضعیــت کمبودهای 
دارویی نیــز گفت: کمبودهــای دارویی 
کماکان وجود دارد و گشایش محسوسی 
هم برای داروخانه یا بیماران ایجاد نشــده 
اســت، اما وضعیت باثباتی شــده و آنطور 
نیســت که بگوییم وضعیت رو به وخامت 
است،  اما کمبودها همچنان وجود دارد. به 
عنوان مثال به دلیل موج جدید امُیکرون 
برخی آنتی بیوتیک ها، شــربت هایی که 
برای کودکان اســتفاده می شــود،  برخی 
ســرم ها و ... دچــار کمبودهایی اســت. 
امیدواریم این وضعیت در دو ماه آینده رو 

به بهبود رود.
وی با بیــان اینکه ایــن کمبودهــا هم در 
داروهای داخلی و هــم در داروهای وارداتی 
دیده می شــود، گفت: داروهــای بیماران 
خــاص عمدتا خارجی هســتند کــه وارد 
طرح دارویــاری نشــدند و افزایش قیمتی 
هم نداشــتند. در حوزه کمبودهای دارویی 
هم وضعیت ســابق وجود دارد. برای سایر 
بیمــاران کــه داروهــای ایرانــی مصرف 
می کنند، قرار اســت که از شــهریور و مهر 

کمبودها برطرف شود.
فاطمی درباره وضعیــت پرداخت از جیب 
مردم برای دریافــت داروی ایرانی در قالب 
طرح دارویاری، گفت: در حال حاضر مردم 
در حــوزه داروهای ایرانــی و در قالب طرح 
دارویاری با داشــتن نســخه پزشک نه تنها 
پرداختی شــان افزایش نــدارد، بلکه برای 
برخــی داروها ماننــد داروهــای OTC یا 
۳۶۶ قلم دارویی که قبلا تحت پوشش بیمه 
نبودند و اکنــون تحت پوشــش بیمه قرار 
گرفته اند، کاهش قیمت هــم اتفاق افتاده 

است.  

بهره گیری از شرکت های دانش بنیان در تولید نوشت افزار ایرانی

معاون وزیر بهداشت اعلام کرد

نحوه بکارگیری پرستاران تعـدیل شده
خریدار  معاون پرستاری وزارت بهداشت 
ضمن تشــریح آخرین اخبار از نحوه اجرای 
قانون تعرفه گــذاری خدمات پرســتاری، 
در عین حــال توضیحاتــی درخصوص به 
کارگیری پرستاران ۸۹ روزه که پیش از این 

تعدیل نیرو شده بودند ارائه کرد.
دکتــر عباس عبــادی،  دربــاره جزئیات 
تفاهم  وزارت بهداشــت و ســازمان بیمه 
ســلامت بــرای اجــرای تعرفه گــذاری 
خدمــات پرســتاری، گفــت: پرداخت 
تعرفه ها در حوزه پزشــکی به این ترتیب 
است که یک موسســه ارائه کننده خدمت 
و یک موسســه خریدار خدمت است. ارائه 
کننده خدمــت، بیمارســتان ها و مراکز 
تابعــه و خریدار خدمت نیز شــرکت های 
بیمه هســتند. چون امســال اولین سال 
اجرای تعرفه گذاری خدمات پرســتاری 
اســت ردیف بودجه مربوط بــه این امر ) 
۵۰۰۰ میلیارد تومان( در اعتبارات وزارت 

بهداشت گنجانده شد.
وی افزود: بر این اســاس برای اینکه قاعده 
فروشــنده و خریدار خدمت را رعایت کنیم 
تفاهم نامه ای میان وزارت بهداشــت و بیمه 
ســلامت به امضا رســید و یک نسخه از آن 
به ســازمان برنامه و بودجه ارسال شد تا به 

جای اینکه پول توســط ســازمان برنامه و 
بودجه به وزارت بهداشت بیاید، به سازمان 
بیمه گر برود و آنها به عنوان خریدار خدمت 
بر اساس رســیدگی به اسناد در قالب تعرفه 
گذاری خدمات پرســتاری محاســبات را 
انجام داده و وجه از طریق بیمه توزیع شود. 
مسیر دریافت سایر بیمه ها هم از این طریق 

خواهد بود.
عبادی درباره روند اجــرای قانون در بیمه 
تامین اجتماعی و نیروهای مسلح نیز گفت: 
به بیمه ســلامت به عنوان یــک بیمه پایه 
نگاه شــد و توزیع منابع از آن طریق صورت 
خواهد گرفت و ســایر بیمه های پایه مسیر 
رســیدگی به اســناد و دریافت هزینه را از 

بیمه سلامت دنبال خواهند کرد.
او دربــاره بودجه در نظر گرفته شــده برای 
اجــرای قانــون تعرفه گــذاری خدمــات 
پرســتاری در ســال ۱۴۰۱، تصریح کرد: 
۵۰۰۰ میلیارد تومــان در این زمینه در نظر 
گرفته شــده اســت که این مبلغ به علاوه  
مبلغی اســت که به عنوان کارانه تا پیش از 
این به همکاران پرداخت می شــد که تقریبا 
۱.۶ هزار میلیارد بــود. در واقع مجموع رقم 

۶.۶ هزارمیلیارد تومان خواهد شد.
معاون پرســتاری وزارت بهداشــت درباره 

مبنای اجــرای زمان قانــون تعرفه گذاری 
خدمات پرســتاری، توضیح داد: مبلغ ۶.۶ 
هزار میلیارد که توضیحات آن ارائه شــد از 
اول فروردیــن مــاه ۱۴۰۱  اجرایی خواهد 
شــد؛ ولی تفاهمی که با معاونــت اجرایی 
ریاست جمهوری داشتیم مقرر کرده است 
که از اول دی مــاه ۱۴۰۰ بــه ازای هر ماه 
۳۷۵ میلیارد تومان پرداختی به پرستاران 

صورت گیرد.
او تاکید کرد: هنوز هیــچ پرداختی در این 
زمینه و با این مدل جدیــد صورت نگرفته 
اســت. پس از احصاء پول، ســند بازتوزیع 
ابــلاغ خواهــد شــد و همــکاران اولین 
دریافتی ها با این شــیوه جدید را خواهند 
داشت. فعلا پرستاران با مدل قدیم، حقوق 
و کارانه دریافــت می کنند و ایــن ارقام به 
عنوان معوقه در پرداختی های بعدی انجام 
خواهد شــد. امیدواریم تا پایان شــهریور 
همکاران پرســتار اولیــن دریافتی با مدل 
جدید را داشته باشــند که البته این منوط 
به انجام به موقع تعهدات ســایر طرف های 

قرارداد است.
وی افزود: همــواره یــک عقب ماندگی در 
پرداخت کارانه ها داریم کــه میانگین کل 
کشور شــش ماه اســت؛ هرچند که تاکید 

ما ســعی بر این اســت که پرداخت ها بروز 
باشــد؛ اما اکنون عمده کارکنــان در حال 
دریافت کارانه سال ۱۴۰۰ هستند. در مدل 
پرداختی جدید مبلغ در نظر گرفته شده به 

کارانه پرستاران اضافه می شود.
عبادی بیان کرد: افزایش دریافتی پرستاران 
با اجرای مدل پرداختی جدید وابسته به نوع 
عملکرد آنها اســت. اگر تعداد موارد بستری 
بیمارستان پایین باشــد طبیعتا کارانه هم 
پایین خواهد بود. با افزایش ضریب اشــغال 

تخت، میزان پرداختی هم افزایش می یابد.
او دربــاره به کارگیری پرســتاران ۸۹ روزه 
که پیــش از ایــن تعدیل نیرو شــده بودند 
نیز تصریح کرد: با پیگیری معاون توســعه 

وزارت بهداشت با سازمان امور استخدامی 
در حال رسیدن به تفاهم خوبی هستیم اما 
چون عدد اســتخدامی هنوز قطعی نشده 
اســت، نمی توان فعلا عددی اعــلام کرد؛ 
اما طی هفته هــای آتی در ایــن زمینه هم 
خبرهای خوبی خواهیم داشــت. این روند 
از مســیر آزمون اســتخدامی طی خواهد 
شــد. عددی که ســازمان برنامه و بودجه 
برای مجوز اســتخدامی اعلام می کند برای 
کل نظام سلامت است که همکاران پرستار 
هم بخشــی از این جمعیت هستند. به طور 
متوســط بین ۴۰ تا ۵۰ درصد جذب وزارت 
بهداشــت در هر نوبت به گروه پرســتاری 

اختصاص دارد.



 معرفی غار باستانی »کرفتو« به عنوان دومین اثر جهانی کردستان در یونسکو 

استان

   سنندج-فاطمه ملایی  مدیرکل میراث فرهنگی، 
گردشگری و صنایع دستی کردستان در جمع خبرنگاران 
اســتان در ســنندج، با بیان اینکه امروزه رسانه ها نقش 
مهمی در توســعه دارند اظهار کــرد: معرفی ظرفیت ها و 
پتانسیل های گردشگری کردســتان با همراهی و تعامل 

رسانه ها محقق می شود.
 یعقوب گویلیان با بیان اینکه میراث فرهنگی یک سیستم 
فرابخشــی بوده که با تمام ادارات، دستگاه های اجرایی و 
ورسانه ها مرتبط  اســت، افزود: خوشبختانه خبرنگاران و 
فعالان رسانه ای استان در معرفی جاذبه های گردشگری 
و ظرفیت هــای میراث فرهنگی کردســتان نقش خود را 
به خوبی ایفا کرده و امیدواریم همچنان در مســیر معرفی 

این ظرفیت ها اهتمام داشته باشند.
 وی عنوان کرد: کردستان دارای بنا های تاریخی بسیاری 
است که بیانگر هویت، اصالت و پیشینه فرهنگی و تمدنی 
این اســتان بوده و می طلبد همه با هم نســبت به حفظ و 

نگهداری این گنجینه ها احساس مسئولیت کنیم.

 گویلیان  با اشــاره به اینکه در ســال گذشــته در زمینه 
احیای بناهای تاریخی اقدامات ویژه ای انجام شــد، گفت: 
تخصیص بیــش از ۶ میلیارد تومان بــرای احیای بناهای 
تاریخــی اســتان، واگــذاری ۵ بنای تاریخــی به بخش 
خصوصی و تملک و خریداری چهار بنای تاریخی از جمله 

این اقدامات بوده است.
مدیرکل میراث فرهنگی، گردشــگری و صنایع دســتی 
کردســتان، یادآور شــد: علی رغم فشــارهای زیاد برای 
واگذاری عمارت خسروآباد، خوشبختانه توانستیم مجوز 

تبدیل این بنای تاریخی به کاخ موزه را اخذ نماییم.
وی بیان کرد: مسجد دارالاحسان سنندج که به لحاظ هنر 
معماری بسیار حائز اهمیت است، به عنوان موزه -مسجد- 

مدرسه افتتاح شد.
گویلیان افزود: تیمچه حاج شهباز بیجار نیز به عنوان یکی 
از بناهای تاریخی اســتان با هدف حفظ و احیای این بنای 
تاریخی و همچنیــن نمایش و عرضــه  فرش های نفیس 

بیجار به سرای گلیم تبدیل شد.

 مدیرکل میراث فرهنگی، گردشــگری و صنایع دســتی 
کردستان، با بیان اینکه ثبت جهانی هورامان اقدامی مهم 
و ارزشمند بود که در مرداد ماه سال ۱۴۰۰ به عنوان بیست 
و ششمین میراث جهانی کشــور ایران، ثبت جهانی شد، 

گفت:  خوشبختانه غار باستانی کرفتو نیز برای ثبت جهانی 
معرفی شده و کارهای مربوط به آن در حال پیگیری است 
که امیدواریم به عنوان دومین اثر جهانی استان در یونسکو 

ثبت و معرفی شود.

سرزمین
روزنامه سراسری صبح ایران
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گرگان-مهنازمحمدزمانی   رییس کانون وکلای 
دادگستری گلســتان در نشست با اشــاره به نقش و 
جایگاه خبرنــگاران در آگاهی بخشــی جامعه گفت: 
داشتن واقع نگری و رفتار متعهدانه خبرنگار با پرهیز 
از احساسات شــخصی و گرایش های قومی و حزبی، 
رسالت خبرنگار است و ما ضمن حمایت از حق گویی 
خبرنگاران، هرگونه برخورد غیرقانونی و غیرمنصفانه 

با این قشر را محکوم می کنیم.
»غلامرضا اتحادیه« در ادامه با اشــاره به مشکلات و 
چالش های پیش روی نهاد وکالت که استقلال وکیل 
را نشانه رفته است، تأکید کرد: در جامعه ای که وکیل 
مستقل نباشد دفاع از حقوق شــهروندان به درستی 
اتفاق نمی افتد و روند دادرسی نیز عادلانه نخواهد بود.

وی به خدمات رایگان کانون های وکلای دادگستری 
کشور اشــاره و بیان کرد: وکلای دادگستری در محل 
کانون وکلا، زندان ها و دادگســتری ها به شهروندان 
مشــاوره حقوقی رایگان ارایه مــی دهند، همچنین 

طی تفاهم نامه کانون وکلا با بهزیستی، به مددجویان 
این ســازمان که متقاضی داشــتن وکیل در پرونده 
های حقوقی هســتند وکیل معرفی می شود ضمن 
آنکه در پرونده های کیفری نیز وکلای تســخیری به 
صورت رایگان دفاع مــی کنند.رییس کانون وکلای 
دادگســتری گلســتان تصریح کرد: آنان که وکالت 
را کســب و کار می دانند شــفاف بگویند چگونه یک 
مجموعــه ی خودگردان بدون دریافــت حتی ریالی 
از بودجه دولت و با این ســطح از خدمــات رایگان به 
جامعه می تواند کســب و کار تلقی شود؟ »اتحادیه« 
با بیان اینکه »قانونگذاری باید کارشناســانه باشد« 
اظهار داشت: متأســفانه نمایندگان محترم مجلس با 
نگاهی غیرکارشناسانه و صرفاً با شعار ایجاد اشتغال، 
طرحی را در حوزه وکالت مصوب کردند که با افزایش 
چندبرابری تعداد وکیل بدون توجه به ظرفیت و نیاز 
جامعه، فســادآور بوده و نگرانی ما نیــز برای تأثیرات 

منفی این طرح در جامعه است

البرز-مظفری مدیر تجاری وامور مشــترکان 
مخابرات منطقه البــرز گفت: اکنــون بیش از ۳۳ 
درصــد از مشــترکان تلفــن ثابت در این اســتان 

بدهکار مخابرات هستند.
حمیدرضا رحیمی، مدیر تجاری وامور مشــترکان 
مخابــرات منطقــه البرز گفــت:  انتظــار می رود 
مشــترکان با پرداخت بدهی های خــود زمینه را 
برای توســعه زیر ســاخت های مخابراتــی فراهم 

کنند.
او افزود: مشــترکان مــی توانند از طریق ســامانه 
۲۰۰۰ و #۲۰۲۰ * اطلاعــات بدهی هــای تلفن 
ثابت خود را اســتعلام وپرداخت نمایند و درصورت 
قطع بودن سرویس شــان بلافاصله بطور اتوماتیک 

وصل خواهد شد.
رحیمی گفت:  اکنون با توجه به توسعه  زیر ساخت 
ها، خدمات این شــرکت  تاحدود  زیــادی در تمام 
مناطق شهری و روستایی به روز رسانی شده است.

مدیــر تجاری وامور مشــترکان مخابــرات منطقه 
البرز افزود: پرداخــت الکترونیکی به نوعی فرهنگ 
ســازی برای اســتفاده کاربــران بــه درگاه های 
الکترونیکی برای کاهش وقت و تســریع درخدمات 

خواهد بود.
او گفت: همچنیــن مشــتریان  می توانند از طریق 
شــماره گیری ۲۰۲۰ کد  یک نســبت به ثبت نام 

سرویس های باند پهن اقدام کنند.
رحیمی گفت: اکنــون تعداد تلفن ثابــت فعال در 
اســتان البرز به یک میلیون و ۱۰۳ هزار مشــترک 

رسیده است.
مدیــر تجاری وامور مشــترکان مخابــرات منطقه 
البرز گفت :در زمان حاضر  ۷۵ درصد از مشــترکان 
تلفن ثابت البرز زیر ۲۰ هــزار تومان برای مخابرات 
درآمد زایی دارند در حالیکه میــزان هزینه کرد ها 
بابت توســعه ونگهداری شــبکه های مخابراتی بالا 

است.

گلستان البرز
رییس کانون وکلای دادگستری گلستان:

وند دادرسی عادلانه نخواهد بود بدون وکیل مستقل ر
مدیر تجاری وامور مشترکان مخابرات منطقه البرز:

۳۳ درصد مشترکان تلفن ثابت البرز بدهکارهستند

مدیرعامل شرکت آب منطقه ای استان قزوین خبر داد؛

وژه انتقال آب طالقان   اجرای پر
به آبیک با ۳۸۰ میلیارد تومان اعتبار

 

قزوین - مریم نقدی  مدیرعامل شــرکت آب منطقه ای اســتان 
قزوین گفت: پــروژه انتقال آب طالقان به شهرســتان آبیک با اعتباری 

بالغ بر ۳۸۰ میلیارد تومان انجام شده است.
یدالله ملکی اظهار کرد: ۹ و نیم کیلومتر از لوله، های انشعابات آب آبیک 
در صخره حفاری شده است و در طی این مسیر سه لوله از بخش عرضی 
جاده عبور کردند و دو دســتگاه پل برای انتقال آب به این منطقه انجام 

شده است.
مدیرعامل شرکت آب منطقه ای اســتان قزوین بیان کرد: ده ها مخزن 
و نزدیک به ۱۰۰ شــیرآلات در این پروژه به کار گرفته شــده است که 
تمامی آن ساخت ایران است. وی افزود: در سال ۹۹ پس از دریافت ۷۰ 
میلیارد تومان از خزانه ۱۴۰۲ قــرارداد تهیه لوله با ۱۶۰ میلیارد تومان 
بسته شــد که در حین انعقاد قرارداد هزینه ها بالا رفت و طرف قرارداد 
تعیین کرد تا ضمن پرداخت هزینه لوله، هــا را تحویل دهد و ما در این 
زمان متوجه شــدیم در انبار ورقه های مورد نیاز لولــه وجود دارد که با 

کسب اجازه از استان اصفهان طی چند روز به خط تولید رسید.
وی افــزود: البته باید به این نکته توجه داشــت که بــرآورد قیمت ۷۰ 
میلیارد برای ســال ۹۹ بود و با افزایش قیمت ها به سختی هزینه ۳۸۰ 

میلیارد تومان تأمین شد.

 سرپرست  شرکت توزیع برق اصفهان:

۳۵۶ کیلومتر شبکه به ساختار برق  اصفهان 
وده شد افز

اصفهان-مریم مومنی    در ســال گذشــته  ۱۸۳   کیلومتر شبکه 
فشار متوسط و ۱۷۳ کیلومتر شبکه فشــار ضعیف به شبکه های توزیع 

برق اصفهان  افزوده شد 
این مطلب را  مهندس علیرضا کشــانی سرپرست  شــرکت توزیع برق 
اصفهان در خصوص اقدامات شــرکت عنوان کــرد و افزود : در مجموع 
حدود ۱۵۱۹۰ کیلومتر خطوط توزیع در حوزه برق اصفهان وجود دارد 
که از این میزان ۶۱۸۰ کیلومتر شــبکه فشار متوسط و ۹۰۱۰ کیلومتر 

شبکه فشار ضعیف است 
وی بابیان اینکه در ســال گذشته ۵۶۹ دستگاه پســت توزیع در حوزه 
توزیع برق اصفهان نصب شده است گفت : در حال حاضر تعداد ۱۳۶۲۸ 
دستگاه پست توزیع با ظرفیت ۳۳۷۴ مگاوات آمپر برق مشترکان ۱۳ 

امور توزیع برق را تامین می کند .
کشــانی یاد آور شــد : علاوه بر فعالیت و پروژه هایی که در یک ســال 
گذشــته برای پایداری شــبکه و تامین برق مردم صورت گرفته پروژه 
های بســیار خوبی در ایجاد شــبکه های رینگ ، انجام مانورهای فنی 
عملیاتی با  رویکرد ترمیم و بهسازی شــبکه موجود اجرای طرح های 

مقاوم سازی در اصفهان به اجرا در آمده است.
وی خاطر نشان کرد : با اجرایی شــدن این پروژه ها ؛ اجرای طرح های 
کاهش پیک و اعمال طرح های مدیریت مصرف برای گذر از تابســتان 

۱۴۰۱ فراهم شده است .
وی گفــت : همراهی مردم تا نیمه های شــهریور تامین بــرق پایدار را 

تضمین می کند

 مدیرکل بیمه سلامت استان:

 افراد فاقد بیمه در اردبیل رایگان
 بیمه سلامت می شوند

اردبیل-افســون جبارزاده  مدیرکل بیمه سلامت استان اردبیل 
گفت: همزمان با سراســر کشــور افراد فاقد بیمه در این استان بدون 

شرکت در آزمون وسع بیمه رایگان می شوند.
ســید وحید خلیل الهی گفت: افراد فاقد هرگونه پوشش بیمه درمانی 
پایه می توانند بدون شرکت در آزمون وسع خود را بدون پرداخت هزینه 
به مدت ســه ماه به صورت رایگان بیمه کرده و از مزایای بیمه سلامت 

همگانی برخودار شوند.
مدیرکل بیمه سلامت اســتان اردبیل گفت: همه کسانی که فاقد بیمه 
هستند و یا قبلا در آزمون وسع شــرکت کرده و به دلیل عدم توان مالی 
هنوز دفترچه درمانی دریافت نکرده انــد، می توانند با مراجعه به دفاتر 

پیشخوان دولت در اسرع وقت دفترچه بیمه رایگان دریافت کنند.
خلیل الهی با اشــاره به اینکه مردم قبل از بستری شدن و نیاز اورژانسی 
به آن اقدام به دریافت دفترچه کنند، به هموطنــان توصیه کرد: از این 
فرصت اســتثنایی اســتفاده کرده و نســبت به پایدار کردن و دریافت 

دفترچه بیمه سلامت همگانی به صورت رایگان اقدام کنند.

   انجام   MRIتخصصی و فوق تخصصی
ود  در دانشگاه علوم پزشکی شاهر

 شاهرود - رضا سروش   با پیگیری دکتر شــیبانی رئیس  دانشگاه 
علوم پزشکی دانشگاه از اواســط مرداد ماه جاری انجام   تخصصی قلب 
و پســتان و روده در بخش   پلــی کلینیک تخصصــی و فوق تخصصی 
دانشگاه برای بیماران انجام خواهد شــد و بیماران نیازمند به ام آر آی 
)تصویربرداری مغناطیســی( می توانند با تعرفه دولتی از این خدمت 

استفاده نمایند.
دکتر شیبانی افزود: ام ار ای قلب  ، پستان و روده تنها در تعداد محدودی 
از مراکز کشــور انجام می شــود و تا زمان حاضر این بیماران به مراکز 
درمانی خارج از شاهرود خصوصاً تهران و با تحمل هزینه های فراوان و 

مشکلات ایاب و ذهاب و اسکان و … مراجعه می نمودند.
ایشان اضافه نمودند که بر اساس تاکیدات مقام معظم رهبری همه باید 
تلاش کنیم تا بیماران بجز رنج بیماری دیگر هیچ دغدغه ای نداشــته 
باشند و با تکمیل نیازهای بیمارســتانی امیدواریم رضایتمندی مردم 

را جلب نمانیم.
دکتراعظمی رئیس پلی کلینیک تخصصی و فوق تخصصی دانشــگاه 
نیز در همین راستا گفتند : مرکز تصویر برداری پلی کلینیک تخصصی 
و فوق تخصصی دانشــگاه، با دارا بودن پیشــرفته تریــن تجهیزات و 
دستگاهها و با انجام کلیه ام ار ای های تخصصی و فوق تخصصی پذیرای 
مراجعین محترم می باشد و با همکاری پرســنل محترم خوشبختانه 
علاوه بر ارتقاء ســطح کمی و کیفی خدمات درمانی بــه ویژه   از اعزام و 

مراجعه بیماران به سایر نقاط کشور نیز جلوگیری خواهد شد.

 اهواز - محمد مجدم رضا امینی شــهردار اهواز 
گفت : فلســفه وجودی ما در مدیریت شهری و قطعا 
شورای شهر ، افزایش امیدواری مردم به خدماتی است 

که توسط جمهوری اسلامی ارائه می شود .
محمد مجدم – خریدار ، رضا امینی شــهردار اهواز  در 
صحن علنی شورای اسلامی اهواز اظهار کرد : خداوند 
را شــاکریم امروز توفیق پیدا کردیم در حضور سردار 
شاهوارپور، ســرباز مخلص ولایت، ســردار پورشور 
انقلاب با مدیریت مســتمر و مداوم ۱۳ ساله در استان 
راهبــردی و پرمعضل خوزســتان به لحــاظ امنیتی 
باشــیم و این فرصت مغتنمی اســت برای ارائه برنامه 

ها اقدامات مدیریت شــهری که شــامل شهرداری و 
شورای شهر می باشد .

امینی عنوان کرد : نگاه ما به مدیریت شــهری دوبال 
شورا و شهرداری است و قطعا شهر می تواند با حرکت 

دو رکن اساسی شهر، حرکت و پویایی داشته باشد .
این مقام مسئول گفت : انسجام و همدلی بین ۱۳ عضو 
شورای اسلامی شهر اهواز و شهرداری توفیقاتی فراهم 
کرده که متعلق به مردم و نمایندگان آن ها در شورای 

شهر است .
وی با اشــاره به اینکه شهرداری با دو ســرمایه مالی و 
انسانی می تواند به اهدافش برســد خاطرنشان کرد : 

اهواز در هر دو بخش دچار معضلات مضمن و نارسایی 
های حاد بوده و هســت که به مرور و با تلاش شورای 
شــهر و به تبع آن شــهرداری اهواز، رفته رفته شاهد 
کاهش مشکلات و افزایش خدمات به شهروندان عزیز 

هستیم .
شــهردار اهواز گفت : اگرچه ممکن اســت در منظر 
شــهروندان تحول چشــمگیری به ظاهر در شــهر 
مشــاهده نشــود اما این نوید را می دهیم با اتفاقات و 
اقداماتی که به لحاظ پیش بینی زیرساخت ها در حال 
انجام است ، آینده روشنی برای شــهر پرافتخار اهواز 

متصور است .

خوزستان

شهردار اهواز:

فلسفه وجودی مدیریت شهری، افزایش امیدواری مردم به خدمات جمهوری اسلامی است

اصفهان-مریم مومنی     رئیس شــورای اسلامی شهر 
اصفهان با بیان اینکه اجرای هر چه ســریع تر پروژه های 
عمرانی به نفع مردم و شــهرداری اســت، گفت: هر چه 
زودتر بتوانیم پروژه های عمرانی شهر را به بهره برداری 
و در اختیار شهروندان قرار دهیم، با توجه به تورم سالانه 
و رشــد قیمت ها، احداث ایــن پروژه هــا ارزان تر تمام 

می شود.
محمد نور صالحی در نشست بررسی پروژه های شاخص 
عمرانی شــهرداری اصفهان که در محل تجهیز کارگاه 
پروژه حلقه حفاظتی واقع در محــور خاتون آباد برگزار 
شــد، اظهار کرد: پیشــرفت قابل قبولــی را در اجرای 
پروژه های رینگ چهارم حفاظتی، تقاطع غی هم سطح 
میدان شــهدای ورزشــکار و تقاطع آیــت الله غفاری 
شاهد هستیم، در این راســتا به منظور تسریع در روند 
آزادسازی اراضی و املاک در مسیر این پروژه ها درصدد 

تأمین منابع مالی هستیم.
وی ادامه داد: لازم است برای رفع موانع در مسیر اجرای 
پروژه ها که عمده آن آزاد سازی اراضی و تأمین اعتبار در 

این بخش است، تدبیر لازم انجام شود.

رئیس شورای اسلامی شــهر اصفهان با بیان اینکه یکی 
دیگر از معضلاتی که در اغلب پروژه های عمرانی مشاهده 
می شود، جابه جایی تأسیسات شــرکت های خدماتی 
همچون آب و فاضلاب، برق و گاز اســت، گفت: در این 
راستا یکی از مسائل مهم در مســیر اجرای پروژه رینگ 
چهارم حفاظتی، تقاطع غیر همســطح میدان شهدای 

ورزشــکار و پروژه تقاطع آیت الله غفــاری حجم بالای 
جابه جایی تأسیسات و نداشــتن اطلاعات کافی و لازم 
شرکت های خدماتی از تأسیســات مربوطه خود در این 

مسیرها است.
 وی افــزود: جابه جایــی تأسیســات در رونــد اجرای 
پروژه های عمرانــی زمان بر و پرهزینه اســت که باعث 

کندی کار می شــود، امــا این معضل در پــروژه رینگ 
چهارم حفاظتی با توجه بــه اینکه اجرای طرح در حریم 
شهری اتفاق می افتد و اطلاعات شرکت های مربوطه از 

تأسیسات خود کم بوده، بسیار مشکل ساز شده است.
  نورصالحی خاطرنشان کرد: در نشست امروز مقرر شد 
جلســه ای با حضور مسئولان، کارشناســان و مدیران 
پروژه در رابطه با اولویت بندی پروژه های رینگ چهارم 
حفاظتی تا ســال ۱۴۰۳ برگزار و زمان بندی طرح ها به 

صورت کامل تعیین شود.
وی تصریح کرد: لازم اســت اولویت بندی مسائل مالی 
برای همه پروژه های عمرانی شــهر با توجه به ضرورت 
آن، میزان اعتبار مورد نیاز و زمان بندی حداقلی و منافع 

شهر انجام شود.
نورصالحی با بیان اینکه اجرای هر چه سریع تر پروژه های 
عمرانی به نفع مردم و شهرداری است تاکید کرد: هر چه 
زودتر بتوانیم پروژه های عمرانی شهر را به بهره برداری و 
در اختیار شــهروندان قرار دهیم، با توجه به تورم سالانه 
و رشــد قیمت ها و خدمات، احداث این پروژه ها ارزان تر 

تمام می شود.

رئیس شورای اسلامی شهر اصفهان:

وژه های عمرانی به نفع مردم و شهرداری است اجرای هر چه سریع تر پر



بانک تجارت در پاسخگویی رتبه برتر را کسب کرد
بانک تجــارت در راســتای اجرای قانون انتشــار و دسترســی آزاد به 

اطلاعات، رتبه برترپاسخگویی را به خود اختصاص داد.
به گزارش روابط عمومی بانک تجارت ، کمیســیون انتشار و دسترسی 
آزاد به اطلاعات وزارت فرهنگ و ارشــاد اســلامی در گزارشی با اشاره 
به تاکید رییس جمهور بر اجرای دقیق قانون انتشــار و دسترسی آزاد 
به اطلاعات، رتبه بندی بانک ها و موسســات مالی، اعتباری متصل به 

سامانه ملی انتشار و دسترسی آزاد به اطلاعات را اعلام کرده است.
بر اساس داده های آماری و شاخص های ســامانه، بانک تجارت در بازه 
زمانی چهار ماهه ســال جاری رتبه برتر را در زمان و درصد پاسخگویی 

به خود اختصاص داده است.

رفع دغدغه کشاورزان استان مرکزی با وام های 
بانک قرض الحسنه مهر ایران

مدیریت شــعب بانک قرض الحســنه مهر ایران در اســتان مرکزی با 
شرکت کمباین ســازی ایران به منظور اعطای وام قرض الحسنه خرید 

ادوات و تجهیزات کشاورزی قرارداد همکاری امضا کرد.
پبه گــزارش روابط عمومی بانک قرض الحســنه مهر ایــران، با انعقاد 
قرارداد حمایت از کالا و خدمات ایرانی میان مدیریت شــعب اســتان 
مرکزی و شرکت کمباین ســازی ایران، از این پس کشاورزان و فعالان 
بخش کشاورزی می توانند از وام های قرض الحسنه بانک قرض الحسنه 
مهر ایران برای خرید تجهیزات کشــاورزی مانند انــواع کمباین، بیلر، 

سیستمهای آبرسانی و... استفاده کنند.
در نشســتی که به این منظور برگزار شــد، »علی اصغــر حمیدی فر« 
مدیرعامل شرکت کمباین ســازی، ضمن تقدیر از طرح کالاکارت مهر 
ایران، ابراز امیــدواری کرد با آغاز این همکاری بخــش قابل توجهی از 
دغدغه کشاورزان برای خرید ادوات و تجهیزات مرتفع شده و این امر به 

گسترش و توسعه بخش کشاورزی در کشور کمک کند.

 توسعه بانکداری اسلامی محور دومین 
نشست علمی بانکداری اسلامی و توسعه 

محصول در بانک ملی ایران
در ادامــه برگــزاری نشســت هــای علمی و 
تخصصی »بانکداری اســلامی« در بانک ملی 
ایران، موضوع پیاده ســازی بانکداری اسلامی 
و توسعه محصولات اســلامی در کشور مالزی 
محور اصلی دومین نشســت از این جلســات 
بود که با حضور مدیران ارشــد بانک ملی ایران 
و جمعی از پژوهشگران و محققانی از دانشگاه 
ها، حوزه علمیه، نهادها و مراکز علمی مرتبط با بانکداری اسلامی برگزار 
شد.به گزارش روابط عمومی بانک ملی ایران، در این نشست تحقیقات 
انجام شــده در حوزه محصولات و خدمات، حکمرانی قوانین، مدیریت 
ریسک و ابزارهای مالی بانکداری اســلامی مطرح شد و کارشناسان و 

متخصصان حاضر در این باره به بحث و تبادل نظر پرداختند.
دکتر محمدرضا مهدیار اســماعیلی رییس مرکز مطالعات اقتصادی و 
بانکداری اســلامی بانک ملی ایران نیز در خصوص موضوع این نشست 
اظهارداشــت: توســعه بانکداری اســلامی به عنوان راهبرد توســعه 
اقتصادی برخی از کشورهای پیشــتاز در حوزه بانکداری اسلامی تلقی 
شده است؛ برای مثال صنعت خدمات مالی مالزی به عنوان یکی از ۱۲ 
نهاد کلیدی )NKEAs( توســعه اقتصادی مالزی شناخته می شود که 
به عنوان یکی از برنامه های تحول اقتصادی این کشور در حال فعالیت 
اســت.وی در ادامه با بیان این مطلب که بر اســاس گــزارش وضعیت 
جهانی اقتصاد اســلامی ۲۰۲۱-۲۰۲۰ ریشــه ۳۰ شــرکت فین تک 
جهانی ایجاد شده به مالزی بر می گردد، گفت: شرکت اقتصاد دیجیتال 
مالزی با همکاری بانک مرکزی مالزی برنامــه حمایت از فین تک ها را 
به منظور ایجاد بستر مناســب برای ایجاد محصولات و خدمات جدید 
از طریق شــناخت لازم از الزامات قانونی و تطبیق و ارائه الگوی کسب 
و کار کمک می کنــد.وی در ادامه پیاده ســازی و اجــرای بانکداری 
اسلامی را مورد توجه بســیاری از کشورهای دنیا دانست و تصریح کرد: 
مدیریت دانش و انتقال تجربیات در مباحث بانکداری اسلامی می تواند 
در بسیاری از کشــورها مطلوب، اثرگذار و راه گشا باشــد و بسیاری از 
کشــورها می توانند با بهره گیری از این تجارب زمینــه تحولات نظام 

بانکی خود را تا حدی فراهم کنند.
وی در ادامه با بیان این که تلاش داریم موضوعات مطرح شــده در این 
نشســت ها با برنامه ریزی ها و هم افزایی های پیــش رو به یک فرصت 
برای ارائه محصولی نو توسط بانک ملی ایران به مشتریان تبدیل شود، 
افزود: با ایجاد بسترهای لازم در بانک ملی ایران در تلاشیم تا در توسعه 

محصولات بانکداری اسلامی در شبکه بانکی پیشران و پیشگام باشیم.
گفتنی اســت در این نشســت دکتر محمود الهیاری فرد معاون مرکز 
مطالعات اقتصادی و بانکداری اســلامی بانک ملی ایران گزارشــی از 
تحقیقات ۱۰ ســال اخیر )۲۰۱۰-۲۰۲۰( پژوهشگران مطرح داخلی 
و جهانی در زمینه بانکداری اســلامی و تجربیات بانک های دنیا در این 

حوزه را ارائه داد.

شش کلید جدید در کیلید بانک آینده
بانک آینده در راســتای نوآوری و بهبود کیفیت خدمات الکترونیکی، 
تغییرات و امکانات جدید ســامانه »کیلید« را برای سیستم های عامل 

iOS و اندروید، ایجاد کرد.
این تغییرات شامل: ایجاد قابلیت نمایش پیام اطلاع رسانی تعدیل سود 
ســپرده به هنگام برداشت از حســاب بلندمدت، ایجاد قابلیت افزودن 
سیستمی شــرایط برداشــت برای حساب های افتتاح شــده از طریق 
ســامانه موبایلی کیلید، تغییــر رابط کاربری )گرافیکی( ســامانه وب 
مشتری، ارســال پیامک رمز یک بار مصرف )OTP( تراکنش پرداخت 
به شماره موبایل پروفایل مشتری و امکان دریافت نسخه iOS از طریق 

سیبچه و سیب آپ از دیگر تغییرات انجام شده است.
برای نصب برنامه »کیلید« به صفحه ســامانه کیلید روی وب ســایت 

.ir.key.ba24 :بانک آینده رجوع فرمایید

اداره کل اعتبارات پست بانک ایران ابلاغ کرد 
 بخشنامه افزایش سقف فردی تسهیلات 
 قرض الحسنه اشتغال زایی کمیته امداد

 امام خمینی)ره(
اداره کل اعتبارات پســت بانک ایران بخشــنامه افزایش سقف فردی 
تسهیلات قرض الحسنه اشتغال زایی کمیته امداد امام خمینی)ره( را 

به شعب بانک در سراسر کشور ابلاغ کرد.
به گزارش اداره کل روابط عمومی پســت بانک ایــران، بانک مرکزی 
جمهوری اســلامی ایران با ارســال بخشــنامه ۱۰۶۲۹۰/۰۱ مورخ  
۱۴۰۱/۵/۱افزایش سقف فردی تسهیلات قرض الحسنه اشتغال زایی 

کمیته امداد امام خمینی)ره( را به بانک های عامل ابلاغ کرد.
بر اساس این بخشنامه، حداکثر سقف فردی تسهیلات در طرح اشتغال 
در رسته های شــغلی اعلامی ســه میلیارد ریال تعیین و حداکثر مبلغ 
۵۰،۰۰۰ میلیارد ریال از منابع تخصیصی به کمیته امداد امام خمینی 
)ره(  حســب قانون بودجه ســال ۱۴۰۱ کل کشــور به این رسته های 

شغلی اختصاص یابد.

بیمه تجارت نو در مسیر کسب جایگاه بین المللی
به گزارش روابط عمومی بیمه تجارت نو؛ دیجیتال اینشــورر فهرست 

شرکت کنندگان مسابقه را منتشر کرد.
در میان شــرکتهای بزرگ و بین المللی بیمه در جهــان مانند آلیانز و 
آکســا، فقط دو نام ایرانی به چشم میخورد که شــرکت بیمه تجارت نو 

یکی از این دو شرکت بیمه ای ایرانی است.
فهرست راه یافتگان به مرحله نهایی روز دوشــنبه ۱۵ آگوست برابر با 
۲۴ مرداد ماه در ســایت www.the-digital-insurer.com منتشر 
خواهد شد که راه یافتگان باید در تاریخ ۱۵ سپتامبر برابر با ۲۴ شهریور 
ماه در حضور داوران ارائه خود را انجام دهند. امتیاز دهی نیز به صورت 

همزمان می باشد.
بیمه تجارت نو با موبایل اپلیکیشــن بنو در حوزه ارائه ســرویس های 

دیجیتال در این مسابقه حضور دارد.
رقابت های جهانــی بیمه دیجیتــال ۲۰۲۲ نوآورانه ترین فناوری های 
اینشــورتک را در آســیا و اقیانوســیه، اروپــا، ، آفریقــا )EMEA( و 
قاره هــای آمریکای شــمالی و جنوبی به نمایش می گذارد و بســتری 
برای کارآفرینان اینشــورتک و شــرکت های بیمه فراهــم می کند تا 
با ارائه ایده های نوآورانه خود و چگونگی پیاده ســازی آن، به تســریع 
روند تحول دیجیتال صنعت بیمه کمک کنند که چگونه به مشــکلات 
صنعت رســیدگی کرده و یا با اســتفاده از فرصت هــای جدید در بازار 

ارزش آ فرینی کنند.
حضور بیمه تجارت نو در میــان مجموعه های نام آشــنای بیمه گری 

دیجیتال در این سطح جهانی قدمی نو و سرآغاز تحولاتی جدید است .

حضور بیمه تعاون در بیست و دومین نمایشگاه 
بین المللی صنعت ساختمان تهران

بیمه تعاون در بیست و دومین نمایشگاه بین المللی صنعت ساختمان 
تهران که در محل دائمی نمایشــگاه های بین المللی برگزار می شود، 

همراه با طرح های ویژه بیمه ای، میزبان حاضرین خواهد بود.
به گزارش روابط عمومی بیمه تعاون، بیســت و دومین نمایشگاه بین 
المللی صنعت ســاختمان تهران از ۲۱ تا ۲۴ مردادماه و از ســاعت ۸ 
صبح الی ۱۵ عصر در محل دائمی نمایشــگاه های بین المللی تهران و 
با هدف ایجاد سیاســت های اقتصادی در صنعت ساخت و ساز، تامین 
نیازمندی های مخاطبان و مشــتریان، تامین درخواست های شارکت 
کنندگان، تلاش برای رونق بخشی به صنعت ساختمان و خارج کردن 
آن از رکود فعلی، معرفی  آخرین دســتاوردها و تکنولوژی ها در صنعت 
ساختمان و صنایع وابسته به آن، ایجاد فرصت های شغلی مناسب برای 
علاقه مندان و فعالان در این زمینــه، ایجاد فرصت های تعاملی داخلی 
و خارجی و همچنین بوجود آوردن فضای رقابتی مطلوب، اســتفاده از 
تبلیغات هدفمند به جهت جذب فرصت های شــغلی مناسب و برنامه 

ریزی برای استفاده حداکثری از نمایشگاه برگزار خواهد شد.
شایان ذکر است که در این نمایشگاه، کارشناسان و نمایندگان شرکت 
بیمه تعاون برای ارائه مشــاوره بیمه ای و نیز صدور بیمه نامه، در غرفه 

۴۴۱۰۴ سالن ۴۴A میزبان حاضرین و علاقه مندان خواهد بود.
همچنیــن طرح های ویــژه بیمه ای نیز، بــرای بازه زمانــی برگزاری 
نمایشــگاه بین المللی صنعت ساختمان، در رشــته های گوناگون در 
نظر گرفته شده است که علاقه مندان با حضور در غرفه بیمه تعاون می 

توانند از آن اطلاع یافته و نسبت به تهیه آن اقدام کنند.

 در دیدار و گفت و گوی رئیس کل بیمه مرکزی و معاون اجرایی
 رئیس جمهوری تأکید شد

هدفگذاری صنعت بیمه در راستای کاهش 
دغدغه های دولت و مردم است

کاهش دغدغه های دولت در خصوص جبران خســارت های مردم در 
حوادث گوناگون از اهداف دارای اولویت صنعت بیمه به شمار می رود.

به گــزارش اداره کل روابط عمومــی و امور بین الملــل بیمه مرکزی، 
مهندس مجید بهزادپــور در دیدار با معاون اجرایــی رئیس جمهور با 
اعلام این مطلب افزود: افزایش سطح رضایتمندی بیمه گذاران در گرو 
توانمندی شــرکت های بیمه در دو عرصه مالی و فنی  است و حق بیمه 
تولیدی صنعت بیمه کشور نسبت به منطقه از وضعیت رضایت بخشی 
برخوردار اســت اما به دلیل وضع تحریم های ناجوانمردانه و مســائل 

دیگر با متوسط بین المللی فاصله معناداری دارد.
رئیس کل بیمه مرکزی با تبییــن برنامه های آتی برای دســتیابی به 
اهداف پیش بینی شــده در قانون، اظهار داشــت: افزایش ضریب نفوذ 
بیمه و همگانی سازی محصولات و خدمات بیمه ای یک نیاز ملی است 
و همه دستگاه ها و رسانه ها باید در این پروژه فرابخشی در کنار صنعت 

بیمه تلاش کنند.
بهزادپور با قدردانی از همگرایی قوای ســه گانه در خصوص موضوعات 
بیمه ای و عزم جدی آنان برای رفع مشکلات، تصریح کرد: منابع صنعت 
بیمه متعلق به بیمه گذاران، ســهامداران و بازیگران این صنعت است و 

باید این منابع صرف زیرساخت های صنعت بیمه گردد.
وی اظهار داشت حمایت ارکان دولت از صنعت بیمه و اختصاص منابع 
و اعتبارات لازم برای جبران خســارات مردم در حوادث اخیر، از تحقق 

وعده های دولت مردم محور حکایت دارد.
رئیس شــورای عالی بیمه با تشــریح آخرین تحولات، دســتاوردها و 
راهبردهای نهاد ناظر صنعت بیمه، از معــاون اجرایی رئیس جمهوری 
خواست تا زمینه های بیشــتر همراهی و هم افزایی های دستگاه های 

اجرایی را با این صنعت فراهم کند.
بر اساس این گزارش، سید صولت مرتضوی با مثبت ارزیابی کردن روند 
خدمات رسانی صنعت بیمه به اهمیت گســترش فعالیت این صنعت 
تأکید کرد و افزود: افزایــش ضریب رضایتمندی مــردم از مهمترین 
راهبردهای دولت ســیزدهم اســت که با دقت و حساســیت خاصی 

پیگیری خواهد شد.
معاون اجرایی رئیس جمهوری با ابراز تأســف از تلفات ســیل اخیر با 
خانواده قربانیان ابــراز همدردی کرد و اظهار داشــت: با ارزیابی دقیق 
ریســک و رصد حوادث احتمالی می تــوان تلفات حــوادث آتی را به 
حداقل رســاند که تحقق این امر به تلاش تمامی دستگاه های اجرایی 
و بهره گیری از ظرفیت شــرکت هــای دانش بنیان و فــن آوری های 

پیشرفته بستگی دارد.

مدیر کل بیمه ایران استان البرز اعلام کرد
وستاهای ناریان و دیزان   خسارت سیل زدگان ر

در شهرستان طالقان پرداخت شد
طبیعی نژاد مدیر کل بیمه ایران اســتان البرز اعلام کرد، در راســتای 
خدمت رسانی به سیل زدگان روستاهای ناریان و دیزان در شهرستان 
طالقان اســتان البرز، طی ســه روز متوالی با حضــور در محل حادثه، 
خســارت بیمه گزارانی کــه دارای بیمه نامه بدنه اتومبیل با پوشــش 
بلایای طبیعی و بیمه نامه آتش سوزی با پوشش سیل بودند، پرداخت 

شد.
به گزارش روابط عمومی بیمه ایران، طبیعی نــژاد در ادامه افزود: بیمه 
ایران برای کمک به ســیل زدگان اســتان البرز، مدیر کل، معاونین و 
کارشناسان ادارات خسارت اتومبیل و سایر رشــته ها را به روستاهای 
ســیل زده ناریان و دیزان در شهرســتان طالقان اعزام نمود و این تیم 
ضمن بازدید از مناطق سیل زده و شناسایی زیاندیگان در جلسه ستاد 

بحران نیز شرکت نمودند.
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دبیر شورای هماهنگی بانک های دولتی خبر داد

صندوق های اجاره بانک ها بیمه  می شوند

خریدار  با توجه به اینکه در پی ســرقت از شعبه 
دانشگاه بانک ملی، صندوق های دزدیده شده به 
این دلیل که مســئولان بانک و بیمــه اطلاعی از 
محتویات آنها نداشتند، مشــمول بیمه نشدند؛ 
در این زمینه، دبیر شــورای هماهنگی بانک های 
دولتی از تهیه پیش نویســی برای بیمه شدن این 

صندوق ها خبر داده است. 
در جریان سرقتی که از شعبه دانشگاه بانک ملی 
انجام شد، حدود ۱۶۲ صندوق اجاره ای این بانک 

و محتویات آن مورد سرقت قرار گرفت. 
مشــمول بیمه بودن این صندوق ها و محتویات 
آنها به منظــور پرداخت خســارت در زمان وقوع 
حوادثی همچون ســرقت از بانــک، در آن زمان 
از موضوعات حائــز اهمیت بود کــه طبق گفته 
مسئولان و به اســتناد قوانین بانکی از آن جا که 
مســئولان بانک ملی و بیمه اطلاعی از محتویات 
داخل صندوق ها نداشته اند، مســئولیتی هم در 

قبال خسارات وارد شده به آنها ندارند.
به گفته مســوولان بانک ملی، این بانک فقط یک 
محل مطئمن برای نگهداری اشــیاء به مشتری 
اجاره داده و فرض آن اســت که بانک از محتویات 

داخل صندوق های امانات اطلاع نداشته است.
البته بانــک باید امنیــت و حفاظــت از اموال و 
شــعبات خود را تامین کند. در این راستا، اگر  از 
نظر کارشناسی ثابت شــود که هر بانکی مقررات 

قانونی و مصوب مراجــع انتظامی را رعایت نکرده 
و ثابت شــود که دزدان یا کیف قاپان از این قبیل 
ضعف های امنیتی شعب ســوء استفاده کرده اند، 
مسلما بانک در قبال مســامحه یا قصور در فراهم 
آوردن شرایط لازم امنیتی شعبه مسئول جبران 
خســارت به مشــتری خســارت دیده شناخته 

خواهد شد.
علاوه بر این، شــرکت های بیمه نیز نمی توانند با 
توجه به محتوای محرمانه این صندوق ها، به طور 
مشــخص بیمه ای برای آنها در نظر بگیرند، بلکه 
صندوق اجاره به طور کلی می تواند بیمه شود که 
در این مورد هم نوع پوشــش بیمه ای و سقف آن 
مورد توجه خواهد بود. ممکن اســت داخل یک 
صندوق فقط اسناد یا وســیله ای نگهداری شود 
که ارزش مالی چندانی نــدارد و در صندوق دیگر 
یک عتیقه با ارزش چند میلیارد تومانی باشد. در 
این حالت حتی اگر پوشش بیمه ای هم به صورت 
کلی انجام شــود، نمی تواند پاســخگوی هزینه و 

خسارت وارد شده باشد.
در زمان ســرقت از شــعبه دانشــگاه بانک ملی، 
مســئولان بانــک بر پرداخــت تمام خســارات 
وارد شــده به مســتریان تاکید کردند؛ تا اینکه با 
دســتگیری ســارقان، اعلام کردند کــه اموال 
دزدیده شــده بازپس گرفته خواهد شد که البته 
هنوز این کار انجام نشده اســت و اموال در خزانه 

بانک ملی قرار دارد تا دادستان نامه تحویل اموال 
را به بانک ارائه دهد. 

در این بین، با وقوع این ســرقت و اتفاقات رخ داده 
در پی آن، مســئله امنیت و بیمه صندوق امانات 
بانک ها و ضعف قوانین بانکــی و لزوم رفع اینگونه 

خلاها همچنان محل بحث است.
فرزین، مدیرعامل بانک ملی اعــلام کرده که در 
پی این حادثــه، سیســتم های حفاظتی تازه ای 
برای شــعب طراحی شــده و در کنار ساماندهی 
صندوق ها، بیمه شــدن آنها نیز در حال پیگیری 
است.علاوه براین، علیرضا قیطاسی، دبیر شورای 
هماهنگی بانک های دولتی در گفت وگو با ایســنا 
از تهیه و تدوین پیش نویس هایی برای چگونگی 
بیمه شدن صندوق امانات بانک ها خبر داده است. 
وی همچنین اعلام کرده که پس از سرقت از بانک 
ملی، جلسات مختلفی برگزار و پیش نویس هایی 
تدوین شده که در قالب دســتورالعمل به بانک ها 
ابلاغ خواهد شــد و براســاس آن تا یک سقفی، 
صندوق های اجاره ای بانک ها با پرداخت هزینه از 

سوی متقاضی مشمول بیمه خواهد شد.
قیطاسی ادامه داد: براســاس این دستورالعمل، 
متناســب با اندازه صنــدوق و توافــق متقاضی 
صندوق، ایــن صندوق ها بیمه خواهند شــد که 
البته هنوز این پیش نویس به تصویب نرسیده که 

امیدواریم بانکها با بیمه به توافق برسند.

خریدار  مدیرعامل بانــک صادرات ایران گفت: 
در ۳۰ سال گذشته، بانک صادرات ایران همواره 
یکی از ستون های اصلی در شــبکه بانکی کشور 
بوده و برای ارتقای جایگاه حقیقی و افزایش سهم 
از بازار در نظام بانکــی تلاش های جدیدی به کار 

خواهد گرفت.
به گــزارش روابط عمومی بانک صــادرات ایران، 
ســید ضیاء ایمانی در نشست بررســی و ارزیابی 
عملکرد منطقــه مرکز تهران در جمــع معاونان 
مدیرعامل، مدیــران امور، مدیر شــعب منطقه، 
روسای حوزه و شــعب بانک در این منطقه با بیان 
این مطلب تاکید کرد: نظام بانکی بر روی جایگاه 
پولی و بانکی بانک صادرات ایران حساب ویژه ای 
بازکرده و باید نسبت به بزرگی و جایگاه این بانک 
بیش از گذشــته حساس باشــیم. دولت در سال 
۱۴۰۱ در بخش قرض الحسنه برای حمایت بانک 
از بخش های مختلــف اقتصادی کشــور درنظر 
گرفته نشان  می دهد که کشور روی بانک حساب 

ویژه ای باز کرده و نباید فرصت ها را از دست داد. 
مدیرعامل بانک صادرات ایــران با بیان اینکه نرخ 
تورم استان و شــهر تهران ۲ درصد بیش از سایر 
مناطق کشــور اســت، افزود: یک چهارم تولید 
ناخالص داخلی کشــور در تهران و مناطق اطراف 
به دســت می آید و بیش از ۵۰ درصد نقدینگی و 
منابع کشــور در این منطقه جریــان دارد میزان 
بودجــه عمرانی این شــهر گاهی چندیــن برابر 
سایر شهرهای کشور اســت و امکان جذب منابع 

و سرمایه های سرگردان در همین شرایط تورمی 
فراهم اســت و در حوزه تعهدات و ضمانت  نامه ها 

می توان بسیار موفق عمل کرد.
وی با یادآوری اهمیت جذب منابع شــهر تهران 
توســط شــعب بانک صادرات ایران، خاطرنشان 
کرد: تا پایان ســال باید با همت مضاعف گام های 
جدی بــرای افزایش ســهم از بــازار در تهران و 

مناطق به کار گرفته شود. 
مدیرعامل بانک صادرات ایــران منابع، مصارف و 
مطالبات را ۳ رکن اصلی شــاخص های عملکری 
عنوان کرد و به بررسی شرایط مرکز تهران در این 
موارد پرداخت و تذکرات لازم را بیان کرد و گفت: 
وصول مطالبات می توانــد کمک بزرگی به بهبود 

ذخایر بانک داشته باشد. 
ایمانی با بیــان اینکه به دلیل شــرایط اقتصادی 
عمده منابع بانکی از فضای کار بانکی به ســمت 
ســایر بازارهای غیرمتشــکل و موازی همچون 
ارز و سکه و مســکن، تغییر مســیر داده، افزود: 

ســرعت گردش وجود افزایش پیدا کرده و میزان 
منابع پایدار در شــبکه بانکی کاهــش یافته و به 
همین ترتیب جذب و پایــداری منابع در بانک ها 
سخت تر شده است. سیاست دولت در حوزه پولی 
یک سیاست کاملا انقباضی است و بانک مرکزی 
نیز در جهت کاهش تورم و نقدینگی مانع عبور از 
هرگونه خط قرمز است. بار تسهیلات تکلیفی نیز 
مسئولیت سنگینی است که در راستای حمایت 
از بخش های مختلف و جلوگیری از تبعات برخی 
مشکلات کلان، توسط شــبکه بانکی پشتیبانی 
می شود. با این وجود با توجه به توانمندی و تجربه 
همکاران بانک صادرات ایران تلاش های مضاعفی 
برای حفظ جایــگاه و نقش این بانــک در عرصه 

اقتصادی بکار گرفته خواهد شد.
وی توجه بــه پایــداری منابع، کاهــش فاصله 
زمانی منابع و مصــارف، افزایش ســهم از بازار، 
فروش اموال مــازاد، وصول مطالبــات و فعالیت 
بیشتر شرکت های ســرمایه گذاری را مورد اشاره 
قرار داد و افزود: با وصــول مطالبات معوق، حجم 
نقدینگی بیشــتری به بانک وارد شــده و ذخایر 
بیشتری نیز آزاد خواهد شد. هدف اصلی بانک در 
نهایت سودآوری اســت تا همه ذی نفعان بانک از 
جمله سهامداران، کارکنان و سپرده گذاران از آن 
منتفع شوند. وظیفه ستاد حمایت و پشتیبانی از 
صف است و اقداماتی در دســتور کار قرار گرفته 
تا با همت همه کارکنان بانک صــادرات ایران به 

اهداف بلند خود دست خواهد یافت.

توسعه تعاون

رییس هیات مدیره بانک توسعه 
تعــاون بــا گرامی داشــت روز 
حمایــت از صنایــع کوچک، به 
تبیین عملکرد بانــک در بخش 
صنعت پرداخت.سید باقر فتاحی 
رییس هیات مدیره بانک توسعه 
تعاون با تبریــک روز حمایت از 
صنایــع کوچک اظهار داشــت: 
دولــت برنامه هــای متعــددی 
برای حمایــت از صنایع را به اجرا 
درآورده اســت و در کنار آن نظام 
بانکی نیز وظایف و تکالیفی برای 

تامین مالی صنایع بر عهده دارد.
وی افزود: بســیاری از بنگاه های 

کوچــک و متوســط 
که به حالــت تعطیل و 
درآمده  نیمه تعطیــل 
بودند، با دستور رییس 
جمهور در ســفرهای 
اســتانی بــه چرخــه 
تولیــد برگشــته اند و 

با فعالیــت این واحدهــا جوانان 
بلاتکلیف مجــدداً به اشــتغال 
خود بازگشــته اند.فتاحی خاطر 
نشــان کرد: بانک توسعه تعاون 
در طرح هــای ملی بــه ویژه بند 
الف تبصره ۱۸ قانــون بودجه با 
وزارت صنعت، معــدن و تجارت 

وارد همــکاری شــده 
و بــا انعقاد و پیشــبرد 
قــرارداد و تفاهم نامه، 
تعداد زیادی از طرح ها 
و پروژه هــای مربــوط 
بــه صنایــع کوچک، 
در ســطح کشــور از 
تسهیلات ترجیحی بانک توسعه 
تعاون بهره مند شــده اند.رییس 
هیات مدیره بانک توســعه تعاون 
گفت: بیش از ۱۴۴ هزار میلیارد 
ریال تسهیلات در سال ۱۴۰۰ و 
بیش از ۱۲۴ هــزار میلیارد ریال 
تســهیلات در ســال ۹۹ توسط 

بانک توســعه تعــاون به بخش 
صنعت و معدن پرداخت گردیده 
است که سهمی معادل ۵۴ تا ۵۶ 
درصدی از سبد تسهیلات بانک 
را شامل گردیده است که صنایع 
کوچک خود سهم مهمی در این 
پرداختی ها داشــته اســت.وی 
تصریح نمود: بــا توجه به اهمیت 
و نقش مهم صنایــع کوچک در 
توســعه اقتصادی کشــور طی 
شــش ســال اخیر ۴۳۵ میلیارد 
ریال تســهیلات بانک توســعه 
تعاون به بخــش صنعت و معدن 

پرداخت گردیده است.

حمایت بانک توسعه تعاون از صنایع کوچک و متوسط

بیمهبانک

مدیرعامل بانک صادرات ایران در جمع روسای شعب منطقه مرکز تهران:

بانک صادرات ایران برای ارتقای سهم از بازار تلاش های جدیدی آغاز کرده است


